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Âwi´tokrzyska Victoria dla najlepszych !
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”Świętokrzyskie 
Victorie” 
przyznane!
 Ksiàdz Czes∏aw Wala, gmina Bieliny i Fabryka Kot∏ów 
SEFAKO z S´dziszowa to laureaci pierwszej edycji na-
grody marsza∏ka „Âwi´tokrzyska Victoria”. Uroczy-
ste wr´czenie nagród odby∏o si´ 24 lutego podczas gali 
w Hotelu „Kongresowym” w Kielcach. Zwyci´zców 
og∏osili Henryka Bochniarz, prezydent Polskiej Konfede-
racji Pracodawców Prywatnych „Lewiatan”, Regina Renz, 
rektor UJK w Kielcach i marsza∏ek województwa Adam 
Jarubas.

 WczeÊniej jednak, uhonorowano osoby, przedsi´biorstwa 
i samorzàdy, które Kapitu∏a Konkursu nominowa∏a do nagro-
dy - w kategorii „SamorzàdnoÊç” gminy: Bieliny, Morawica 
i Strawczyn oraz powiaty: kielecki i j´drzejowski; w kategorii 
„Przedsi´biorczoÊç” - Fabryk´ Kot∏ów Sefako z S´dziszowa, 
firm´SAS - producenta kot∏ów z Buska Zdroju, Âwi´tokrzyskie 
Centrum Ratownictwa Medycznego i Transportu Sanitarne-
go, przedsi´biorstwo „WiR” Przetwórstwo Mi´sa z ¸opuszna 
oraz Zak∏ad Doskonalenia Zawodowego z Kielc. Natomiast 
w kategorii „OsobowoÊç” - ks. Czes∏awa Wal´ - kustosza 
Sanktuarium Matki Boskiej Bolesnej w Ka∏kowie, ojca Ka-

- Wszyscy jesteÊcie dzisiaj zwyci´zcami - 
powiedzia∏ marsza∏ek Adam Jarubas

Nominacja dla najwi´kszego powiatu w Polsce. 
Tomasz Lato i Zenon Janus

Nominacje dla najlepszych 
Êwi´tokrzyskich przedsi´biorstw

Nasze Êwi´tokrzyskie „OsobowoÊci”
Adam Jarubas wr´cza czek ks. Czes∏awowi Wali, 

laureatowi Victorii w kategorii „OsobowoÊç”

Henryka Bochniarz przekaza∏a „Âwi´tokrzyskà 
Victori´” prezesowi firmy SEFAKO
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Laureaci 
 Laureatem nagrody „Âwi´tokrzyska Victoria” w kategorii 
„OsobowoÊç” zosta∏ ksiàdz infu∏at Czes∏aw Wala - budowni-
czy i kustosz Sanktuarium Matki Bo˝ej Bolesnej w Ka∏kowie - 
Godowie. Jest postacià niezwyk∏à wÊród wspó∏czesnego 
duchowieƒstwa. Z jego inicjatywy wybudowano obiekty takie 
jak Golgota, Panorama Âwi´tokrzyska, muzeum regionalne, 
gdzie pàtnicy mogà przypominaç sobie dzieje i wi´zy, jakie od 
zarania dziejów ∏àczy∏y nasz naród z chrzeÊcijaƒstwem. Przy 
Sanktuarium powsta∏a Wioska Dzieci Niepe∏nosprawnych, 
Dom Ludzi Starszych im. Sue Ryder, a w Rudniku nad Sa-
nem, w jego rodzinnej miejscowoÊci, sierociniec oraz dom 
dziecka. Kolejnym dzie∏em w trakcie realizacji jest hospicjum. 
W trosce o ludzi g∏uchoniemych ks. Wala nauczy∏ si´ j´zyka 
migowego i zosta∏ ich duszpasterzem.
 W kategorii „Przedsi´biorczoÊç” - Âwi´tokrzyskà Victori´” 
przyznano Fabryce Kot∏ów SEFAKO S.A. z siedzibà 
w S´dziszowie. To ceniony producent jednostek kot∏owych 
i cz´Êci ciÊnieniowych kot∏ów. Marka firmy SEFAKO rozpo-
znawalna jest na europejskim i Êwiatowym rynku energetycz-
nym. Ponad 90% produkcji fabryki stanowi export do krajów 
Unii Europejskiej. W 2007r. firma SEFAKO podj´∏a decyzj´ 
o rozbudowie i uruchomieniu III-ego etapu budowy nowej fa-
bryki w S´dziszowie w celu zwi´kszenia mocy produkcyjnych 
fabryki. Umo˝liwi to tym samym dalszy rozwój miasta a zara-
zem powiatu j´drzejowskiego. Uruchomienie nowej fabryki 
planowane jest w lipcu 2009r. Spó∏ka wspólnie z samorzàdem 
gminy rozwiàza∏a problem zaopatrzenia S´dziszowa w energi´ 
cieplnà poprzez stworzenie wyodr´bnionego podmiotu - 
spó∏ki z o.o., której udzia∏owcami jest Fabryka SEFAKO oraz 
Gmina S´dziszów. Dzi´ki temu rozwiàzano problem moder-
nizacji przestarza∏ej sieci i kot∏owni i zabezpieczono w energi´ 
cieplnà osiedla mieszkalne na ok. 5.000 mieszkaƒców. Spó∏ka 
SEFAKO zatrudnia 1208 osób. Docelowe zatrudnienie po uru-
chomieniu nowej hali produkcyjnej w latach 2009-2010 wy-
niesie 1500 osób.
 Natomiast w kategorii „SamorzàdnoÊç” zwyci´˝y∏a gmi-
na Bieliny. Dochody gminy za 2008 rok wynios∏y ponad 24 
miliony z∏otych. Gmina stara∏a si´ o fundusze z wielu pro-
gramów unijnych, z∏o˝y∏a tak˝e 5 wniosków w ramach RPO 
w tym dotyczàcy utworzenia Centrum Tradycji i Turystyki 
Gór Âwi´tokrzyskich wraz z restauracjà zabytków Âwi´tego 
Krzy˝a o ogólnej wartoÊci ponad 19 milionów z∏otych. Z ra-
cji na swój rolniczo - turystyczny charakter, a tak˝e po to, by 
skutecznie wspieraç rozwój spo∏eczeƒstwa obywatelskiego, 
gmina prowadzi sta∏à, intensywnà wspó∏prac´ z lokalnymi 
przedsi´biorcami i organizacjami pozarzàdowymi. Gmina 
zwalnia z op∏at za wpis do ewidencji dzia∏alnoÊci gospodar-
czej, stosuje obni˝one stawki podatku od nieruchomoÊci, 
przystàpi∏a tak˝e do projektu „Âwi´tokrzyskie inkubatory 
innowacji i przedsi´biorczoÊci”. Samorzàd aktywnie wspie-
ra lokalnà kultur´ i dba o kultywowanie rodzimych trady-
cji. W ramach projektu „Centrum Tradycji i Turystyki Gór 
Âwi´tokrzyskich ” powstanie nowoczesne Centrum Kultury 
i Sportu, z kolei przy OÊrodku Edukacji Ekologicznej i Regio-
nalnej w Hucie Szklanej powstanie równie˝ w ramach tego 
projektu galeria twórców ludowych z regionu. Gmina posiada 
bardzo wiele presti˝owych certyfikatów i wyró˝nieƒ, mi´dzy 
innymi pomys∏ „Kraina Legend Âwi´tokrzyskich” otrzyma∏ 
certyfikat Polskiej Organizacji Turystycznej za najlepszy pro-
dukt. Jednak najbardziej radosna i napawajàca dumà infor-
macja dotar∏a do Bielin kilkanaÊcie dni temu. Ministerstwo 
Gospodarki zdecydowa∏o, ˝e projekt „Gmina Bieliny - Nasze 
Miejsce Mocy” znalaz∏ si´ wÊród dwóch polskich projektów 
ubiegajàcych si´ o Europejskà Nagrod´ Przedsi´biorczoÊci.

Robert Siwiec

rola Lipiƒskiego, ekonoma klasztoru na Âwi´tym Krzy˝u, 
Stanis∏awa Góêdzia - dyrektora Âwi´tokrzyskiego Centrum 
Onkologii, prof. Kazimierza Kika - politologa z Uniwersytetu 
Jana Kochanowskiego w Kielcach oraz Wies∏awa Dzier˝aka, 
dyrektora Centrum Us∏ug Satelitarnych w Psarach. 
- Decyzja o wyborze nominowanych i zwyci´zców by∏a 
niezwykle trudna. W regionie Êwi´tokrzyskim mamy wiele 
znakomitych osobowoÊci, samorzàdów i przedsi´biorstw. 
Wszyscy nominowani sà dzisiaj zwyci´zcami - powiedzia∏ 
marsza∏ek Adam Jarubas. Laureatem nagrody w katego-
rii „SamorzàdnoÊç” zosta∏a gmina Bieliny - za dzia∏alnoÊç 
spo∏ecznà i zaanga˝owanie w ̋ ycie obywateli oraz aktywnoÊç 
w pozyskiwaniu Êrodków unijnych. - „Âwi´tokrzyska Vic-
toria” jest akceptacjà naszych dzia∏aƒ podejmowanych 
na rzecz gminy i województwa. To nagroda dla wszyst-
kich mieszkaƒców Bielin, ˝e potrafimy razem dzia∏aç, ˝e
najwa˝niejszym kapita∏em jest kapita∏ ludzki, ten, który tkwi 
w ludziach, w mieszkaƒcach naszej gminy - powiedzia∏ wójt 
Bielin S∏awomir Kopacz odbierajàc statuetk´ „Âwi´tokrzyskiej 
Victorii”. Laureata nagrody w kategorii „Przedsi´biorczoÊç” 
przedstawi∏a Henryka Bochniarz, szefowa Polskiej Konfe-
deracji Pracodawców Prywatnych ”Lewiatan”. - To wielka 
przyjemnoÊç uczestniczyç w tak uroczystej gali. Dzisiaj, kie-
dy s∏owo kryzys odmieniane jest przez wszystkie przypad-
ki, wa˝ne jest pokazywanie liderów, ludzi i przedsi´biorstw, 
którzy udowadniajà, ˝e w trudnych czasach potrafià daç
sobie rad´. Niewàtpliwie takim liderem jest firma SEFAKO
z S´dziszowa, która wcià˝ podnosi jakoÊç swoich us∏ug - 
powiedzia∏a Henryka Bochniarz, gratulujàc Józefowi Urba-
nowi, prezesowi Zarzàdu Fabryki Kot∏ów SEFAKO S.A. 
z S´dziszowa. - Ta nagroda to zas∏uga ca∏ej za∏ogi naszej firmy
- m∏odych ludzi, którzy skutecznie pracujà, aby marka SEFA-
KO by∏a rozpoznawalna w kraju i Europie. Dzi´kuj´ Kapitu-
le, ˝e nas zauwa˝y∏a - mówi∏, nie kryjàc radoÊci Józef Urban.  
Zwyci´zc´ w kategorii „OsobowoÊç” zaprezentowa∏a 
Regina Renz, rektor Uniwersytetu Jana Kochanowskie-
go w Kielcach. - „Trzeba ˝yç dla innych, jeÊli chcesz ˝yç 
z po˝ytkiem dla siebie” - ta sentencja Seneki towarzyszy∏a 
ludziom nieprzeci´tnym, tak˝e naszym nominowanym 
„Êwi´tokrzyskim OsobowoÊciom”. To ludzie, którzy nie 
tylko wykonujà sumiennie swoje obowiàzki zawodowe 
i pos∏annictwo duchowe, ale potrafià przyjÊç z pomocà dru-
giemu cz∏owiekowi. Dzi´kuj´, ̋ e czynicie dobro dla drugiego 
cz∏owieka, ˝e rozs∏awiacie nasz pi´kny region Êwi´tokrzyski. 
W sposób szczególny chcemy uhonorowaç ksi´dza Czes∏awa 
Wal´, kustosza sanktuarium w Ka∏kowie-Godowie - za 
jego niezwyk∏e poÊwi´cenie na rzecz potrzebujàcych oraz 
realizacj´ wielu wa˝nych projektów - powiedzia∏a Regina 
Renz wr´czajàc statuetk´ „Âwi´tokrzyskiej Victorii” ksi´dzu 
Wali.
 - Ta nagroda jest dla mnie wielkà mobilizacjà, aby nie 
za∏amywaç ràk, ale wcià˝ dzia∏aç dla drugiego cz∏owieka, 
tworzyç dobro. To wyró˝nienie przekazuj´ osobom 
niepe∏nosprawnym, ludziom starszym, g∏uchoniemym, 
dzieciom. W modlitwie kap∏aƒskiej b´d´ poleca∏ wszystkich 
mieszkaƒców pi´kniej Ziemi Âwi´tokrzyskiej - powiedzia∏ 
wzruszony ksiàdz Czes∏aw Wala. Uroczystà gal´ uÊwietni∏ 
wyst´p grupy K.G. pod kierunkiem Katarzyny Gaertner. 
M∏odzi wykonawcy zaprezentowali piosenki Agnieszki 
Osieckiej w nowych aran˝acjach. Na scenie pojawi∏y si´ tak˝e 
laureatki konkursu „Talenty Âwi´tokrzyskie” - Ma∏gorzata 
Nakonieczna, Ma∏gorzata G∏ówka i Agnieszka Konarska.

Małgorzata Niewczas-Sochacka
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Chcieć to móc
 Gmina Baçkowice to miejsce niezwyk∏e. Wspania∏a 
przyroda, mnogoÊç historycznych pamiàtek i szacunek 
mieszkaƒców dla tradycji z jednej strony, z drugiej zaÊ – 
ciàg∏y i dynamiczny rozwój infrastrukturalny oraz gospo-
darczy gminy. Nowe inwestycje realizowane z funduszy 
Unii Europejskiej oraz Êrodków w∏asnych, systematycz-
na poprawa ˝ycia mieszkaƒców to znaki rozpoznawcze 
gminy Baçkowice.

Wczoraj…
 Pierwsze pisane informacje o Baçkowicach pojawiajà 
si´ w „Ksi´dze uposa˝eƒ diecezji krakowskiej” Jana 
D∏ugosza z lat 1470-1480. Zapisa∏ on w niej wieÊ pod 
nazwà Bàczkowice. Opisuje jà jako wieÊ rozleg∏à, w której 
znajduje si´ siedziba parafii. Fakt istnienia w tym czasie
Baçkowic i koÊcio∏a potwierdzajà równie˝ badajàcy dzieje 
diecezji krakowskiej ks. Kumor i Ks. WiÊniewski. Wed∏ug 
j´zykoznawców nazwa Baçkowic pochodzi od staropol-
skiej nazwy osobowej “Bàczek” czyli syn Bàka. 
 W czasie spisu podatkowego z 1578 roku (Baczkowycze) 
wieÊ liczy∏a dwa ∏any ziemi, a mieszka∏o w niej szeÊciu 
kmieci. We wsi mieszka∏ te˝ jeden rzemieÊlnik.  W latach 
1597-1598 podczas wizytacji parafii zapisano, i˝ we wsi
by∏a szko∏a parafialna a kierownik pobiera∏ 2 z∏ pensji od
proboszcza. W koƒcu XVI lub na poczàtku XVII wieku 
we wsi powsta∏ folwark biskupi. W po∏owie XVII wie-
ku wybuch∏a II wojna pó∏nocna czyli “potop szwedzki”. 
Najgorsze dla polskiej wsi nie by∏y dzia∏ania wojenne ale 
przemarsze wojsk. Szczególnie êle zapisa∏ si´ na kartach 
historii wsi przemarsz wojsk ksi´cia siedmiogrodzkiego 
Rakoczego z 1657 r. którego wojska spustoszy∏y te okolice.  
W 1819 roku wieÊ zosta∏a przej´ta przez rzàd Królestwa 
Polskiego, tak jak wszystkie ziemie nale˝àce do bisku-
pów w∏oc∏awskich i wesz∏y w sk∏ad majàtku rzàdowego. 
W 1864 roku na mocy ukazu carskiego powsta∏a gmina 
Baçkowice z siedzibà urz´du gminy we Wszachowie. 
Okres okupacji chocia˝ bardzo trudny, nie odbi∏ si´ 
tak na tutejszej ludnoÊci jak rok 1944. Po przeciwnych 
stronach naprzeciw siebie usytuowa∏y si´ dwie armie 

– niemiecka na pó∏nocy gminy i rosyjska na po∏udniu. 
Wszyscy mieszkaƒcy bez wyjàtku opuÊcili swoje dobyt-
ki uciekajàc przed dzia∏aniami frontowymi. W wyniku 
pó∏rocznych dzia∏aƒ wojennych ca∏kowitemu znisz-
czeniu uleg∏y wsie Modliborzyce, Nieskurzów Nowy 
i Baçkowice. Niewiele te˝ zabudowaƒ opar∏o si´ zawie-
rusze wojennej w pozosta∏ych wioskach. 
 Okres powojenny przywita∏ wi´kszoÊç mieszkaƒców 
gminy brakiem schronienia i go∏ym niebem nad g∏owami. 
Zimno i g∏ód spowodowany brakiem p∏odów rolnych ze 
zbiorów z 1944 roku by∏ przyczynà wielu chorób, a w kon-
sekwencji cz´sto i Êmierci.

… i dziÊ
 DziÊ gmina Baçkowice to obszar nieustannie 
zmieniajàcy swoje oblicze. Du˝a w tym zas∏uga wójta 
Mariana Partyki, który na rozwój gminy patrzy w spo-
sób perspektywiczny. Z jednej strony w przemyÊlany 
i efektywny sposób wykorzystuje Êrodki w∏asne gminy, 
z drugiej stara si´ skorzystaç z szansy, jakà dajà progra-
my Unii Europejskiej.
 Ostatnie dwa lata by∏y dobrze wykorzystanym czasem. 
Jako, ̋ e gmina Baçkowice mo˝e pochwaliç si´ dobrej jakoÊci 
drogami, w∏odarze zdecydowali, by dost´pne pieniàdze 
przeznaczyç przede wszystkim na rozbudow´ infrastruktu-
ry wodnej oraz konieczne remonty budynków u˝ytecznoÊci 

Modliborzycki koÊció∏

Wójt Marian Partyka
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publicznej. Wykonano termomodernizacj´ Zespo∏u Szkó∏ 
w Baçkowicach; w ramach inwestycji dokonano wymiany 
stolarki okiennej i drzwiowej z drewnianej na PCV, ocie-
plenie stropodachów i Êcian. Ca∏kowity koszt termomoder-
nizacji wyniós∏ prawie 700 tysi´cy z∏otych. Zrealizowano 
tak˝e termomodernizacj´ przej´tego budynku po Banku 
Spó∏dzielczym w Baçkowicach. W ramach tego zadania wy-
mieniona zosta∏a stolarka okienna i drzwiowa, wymieniono 
pokrycia dachowe wraz z ociepleniem wi´êby dachowej, 
ociepleniem Êcian zewn´trznych budynku oraz wykonano 
modernizacj´ instalacji centralnego ogrzewania. Inwestycja 
realizowana by∏a z w∏asnych Êrodków finansowych, a jej
ca∏kowity koszt wyniós∏  ponad 308 tysi´cy z∏otych.
 Teren gminy jest w 100% pokryty siecià wodociàgowà, 
jednak w∏adze gminy zdecydowa∏y o zapewnieniu 
wystarczajàcych rezerw wody. Wybudowano stacj´ uzdat-
niania wody w Baçkowicach wraz z zagospodarowaniem 
dwóch studni g∏´binowych dla potrzeb zabezpieczenia 
dostawy wody do mieszkaƒców z terenu ca∏ej gminy. 
 O ile problem zwodociàgowania gminy zosta∏ ostatecznie 
rozwiàzany, o tyle kanalizacja nadal pozostaje powa˝nym 
wyzwaniem dla wójta Mariana Partyki.  Dlatego przewidu-
je wybudowanie oko∏o 400 przydomowych oczyszczalni 
Êcieków w ramach „Programu budowy przydomowych 
oczyszczalni Êcieków dla województwa Êwi´tokrzyskiego”. 
Inwestycja zostanie sfinansowana z „Programu Rozwo-
ju Obszarów Wiejskich 2007-2013” i Êrodków w∏asnych 
- Budowanie kanalizacji w miejscach, gdzie zabudowa go-
spodarstw jest rozrzucona, by∏aby pozbawiona sensu ze 
wzgl´du na koszty – mówi wójt Partyka - W chwili obecnej 
jesteÊmy na etapie spisywania umów z mieszkaƒcami na 
budow´ oczyszczalni i przygotowywaniem wniosku o po-
zyskanie Êrodków na realizacj´ tego zadania.
 Równolegle z przydomowymi oczyszczalniami budo-
wana b´dzie te˝ tradycyjna sieç kanalizacyjna grawitacyjno 
– ciÊnieniowa wraz z przepompowniami dla miejscowoÊci 
Piórków Dolny, Nieskurzów Nowy, Baçkowice, ˚erniki, 
Nieskurzów Stary, Olszownica, Baranówek i Piskrzyn. 
- Planujemy oko∏o 600 przy∏àczy do gospodarstw domo-
wych, dofinansowanie wyniesie 60 procent kosztów in-
westycji. – mówi wójt.
 Jednym z najwa˝niejszych wyzwaƒ, jakie stojà przed 
gminà Baçkowice b´dzie bezwzgl´dnie budowa kry-
tej p∏ywalni wraz z kompleksem boisk przyszkolnych 

w miejscowoÊci Baçkowice. Realizacja tej inwestycji 
odbywaç si´ b´dzie w ramach Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa Âwi´tokrzyskiego. Dzia∏anie 
5.3 „ Inwestycje w sfer´ dziedzictwa kulturowego, tury-
styki i sportu”. 17 lutego wójt Marian Partyka podpisa∏ 
z Samorzàdem Województwa pre-umow´ na dofinanso-
wanie tego przedsi´wzi´cia. Inwestycja  ma byç zrealizo-
wana do koƒca lipca 2010 roku. Ca∏kowity koszt realizacji 
zadania wynosi 7 828 733,90 z∏. Dodaç nale˝y, ˝e dwa bo-
iska b´dà realizowane w ramach Programu Orlik 2012.
 Pot´˝nym wyzwaniem dla gminy Baçkowice b´dzie 
tak˝e budowa zbiornika retencyjno rekreacyjnego 
w miejscowoÊci Nieskurzów Stary. Wójt chce, aby spe∏nia∏ 
nie tylko rol´ retencyjnà, ale przede wszyskim by∏ ozdobà 
gminy i s∏u˝y∏ rekreacji jej mieszkaƒców. – Chcemy, aby 
sta∏ si´ prawdziwà wizytówkà naszej gminy – mówi – Po-
wstanie u êróde∏ rzeki Koprzywianki, lustro wody zaj-
mie 4,3 ha, a ca∏kowita powierzchnia kompleksu wynie-
sie 7,3 ha. Planujemy tam budow´ Êcie˝ek rowerowych, 
parkingów i przystani dla kajaków. Powstanà wydzielo-
ne pla˝e dla dzieci i osób doros∏ych, a ca∏y teren zostanie 
ogrodzony. Realizacja tego zadania odbywaç si´ b´dzie 
w ramach RPOWÂ.  W tej chwili jest na etapie wykony-
wania projektu i uzyskiwania wszelkich decyzji lokaliza-
cyjnych i pozwoleniowych.

WiernoÊç tradycji...
 Osoby odwiedzajàce gmin´ Baçkowice zaskoczy 
nie tylko dynamiczny rozwój tej gminy, ale te˝ wieloÊç 
wspania∏ych zabytków i dba∏oÊç o zachowanie tradycji. 
Prawdziwymi per∏ami architektonicznymi i historyczny-
mi sà bez wàtpienia KoÊció∏ parafialny z XIX wieku p.w.
Âw. Miko∏aja w Baçkowicach, zespó∏ dworsko-parkowy 
z XIX wieku w Go∏oszycach, koÊció∏ parafialny z XV wie-
ku p.w. Âw. Benedykta w Modliborzycach, kaplica z XVII 
wieku p.w. Âw. Stanis∏awa w Piórkowie i cmentarz wojen-
ny z I wojny Êwiatowej w Go∏oszycach. 
 O wyjàtkowoÊci tej gminy stanowià tak˝e ludzie. Re-
gionalista Kazimierz Kaczor jest za∏o˝ycielem muzeum 
chleba „Piórkowiana u Kaczora” w Piórkowie. W swoim 
muzeum, na które wykorzysta∏ pomieszczenia po by∏ej 
owczarni, zgromadzi∏ wiele eksponatów zwiàzanych 
z historià Piórkowa i okolicy, w tym m.in. sprz´ty 
i narz´dzia wykorzystywane w gospodarstwach, militaria,  
pojazdy i narz´dzia rolnicze oraz obrazy religijne. Ka˝dy 
eksponat (obraz, sanie, kufer, kamieƒ…) posiada swojà 
niezwyk∏à histori´, o której dowiemy si´ od gospodarza 
muzeum. Wiszàce na Êcianie stare obrazy religijne, pan 
Kazimierz nazywa „Niechcianà kolekcjà”. Odwiedzajàcy 
muzeum mogà równie˝ wys∏uchaç wiele ciekawych i nie-
zwykle barwnie opowiadanych ciekawostek. Muzeum 
jest skarbnicà wiedzy dla wszystkich zainteresowanych 
miejscowà historià.
 Na podwórku przed muzeum bije êród∏o, które we-
dle s∏ów pana Kazimierza posiada  niezwyk∏à moc – moc 
p∏odnoÊci.  Wypicie wody z tego êróde∏ka pomaga kobie-
tom, które nie mogà si´ doczekaç potomstwa... 
 Warto odwiedziç gmin´ Baçkowice, warto napiç si´ 
wody z cudownego êród∏a. Warto tam pojechaç tak˝e po 
to, by przekonaç si´, ˝e przys∏owie „chcieç to móc” jest 
przys∏owiem prawdziwym. 

Robert SiwiecNiechciana kolekcja w Muzeum Chleba 
Kazimierza Kaczora w Pirkowie
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Świętokrzyska 
wieś zmienia 
oblicze
 W Skorocicach w gminie WiÊlica wyremontowana 
zosta∏a Êwietlica, powsta∏ plac zabaw i boisko sporto-
we. Gmina Gowarczów wzbogaci∏a si´ o nowoczesne 
Centrum Kultury i AktywnoÊci Lokalnej, a w Mostkach 
powsta∏ nowoczesny dom kultury. To tylko przyk∏ady 
projektów zrealizowanych w ramach dzia∏ania „Odnowa 
wsi oraz zachowanie i ochrona dziedzictwa kulturowego” 
w województwie Êwi´tokrzyskim. 18 lutego w Wojewódz-
kim Domu Kultury w Kielcach podsumowano  wdra˝anie 
SPO - ROL 2004-2004. Zainaugurowany zosta∏ tak˝e Pro-
gram Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007-2013. Do 
Êwi´tokrzyskiego trafi prawie 120 mln euro.

 W spotkaniu uczestniczyli: cz∏onkowie Zarzàdu - Ma-
rek Gos i Lech Janiszewski, radni Sejmiku - Józef Kwiecieƒ 
i Leszek Bugaj oraz Janusz Âledziƒski, dyrektor De-
partamentu Obszarów Wiejskich i Ârodowiska Urz´du 
Marsza∏kowskiego.
 - Dzi´kuj´ za Paƒstwa trud i wysi∏ek w∏o˝ony w przy-
gotowanie projektów. By∏o warto. Efekty naszych wspól-

 W WDK prezentowa∏y si´ dzia∏ajàce 
na terenie województwa Lokalne Grupy Dzia∏ania.

nych dzia∏aƒ sà widoczne. Powsta∏y nowe Êwietlice 
i pracownie komputerowe, dzieci bawià si´ na nowych 
placach zabaw, wybudowane i wyremontowane zosta∏y 
budynki u˝ytecznoÊci publicznej, które dziÊ s∏u˝à lo-
kalnym spo∏ecznoÊciom. „Odnowa wsi” integruje lu-
dzi do dzia∏ania na rzecz „ma∏ych Ojczyzn”, wyzwala 
inicjatyw´ - mówi∏ Marek Gos, cz∏onek Zarzàdu Woje-
wództwa otwierajàc konferencj´.
 Pierwszy konkurs w ramach dzia∏ania „Odnowa wsi 
oraz zachowanie i ochrona dziedzictwa kulturowego” 
realizowanego w ramach SPO - ROL 2004-2006 w wo-
jewództwie Êwi´tokrzyskim zosta∏ og∏oszony w 2005 r. 

Mi∏ym akcentem spotkania by∏o wr´czenie przez Mieczys∏awa Paradowskiego, dyrektora Departamentu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi, odznaki honorowej „Zas∏u˝ona 

dla rolnictwa” Miros∏awie Mochockiej, kierownikowi PROW w Âwi´tokrzyskim Biurze Rozwoju Regionalnego 
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Lekcje 
samorządności 
w powiatach
 W marcu kolejnà tur´ wyjazdów do Êwi´tokrzyskich 
powiatów rozpoczyna Terenowy Punkt Informacyjny 
Urz´du Marsza∏kowskiego. Tym razem pracownicy Biu-
ra Komunikacji Spo∏ecznej spotykaç si´ b´dà z uczniami 
szkó∏ ponadgimnazjalnych, którym przybli˝à dzia∏alnoÊç 
Samorzàdu Województwa. 

 Podczas „lekcji o samorzàdzie” m∏odzie˝ b´dzie mog∏a 
dowiedzieç si´ jakie sà kompetencje marsza∏ka, Zarzàdu 
Województwa, Sejmiku. To tak˝e szereg spraw zwiàzanych 
z mo˝liwoÊciami pozykania unijnych  Êrodków.

 - Do m∏odych mieszkaƒców naszego regionu chce-
my dotrzeç z informacjà, czym zajmuje si´ Urzàd 
Marsza∏kowski, ˝eby mieli nieco wi´kszà wiedz´, co 
mo˝na za∏atwiç w poszczególnych departamentach - 
mówi Robert Bodo, koordynator Wieloosobowego Stano-
wiska Obs∏ugi Interesanta w Urz´dzie Marsza∏kowskim 
Województwa Âwi´tokrzyskiego. Szczegó∏owy harmono-
gram spotkaƒ z m∏odzie˝à w powiatach zamieÊcimy ju˝ 
wkrótce na naszej stronie internetowej. Koordynatorem 
akcji jest Robert Bodo tel. 041 342 16 98.

Odnowa Wsi
 Wiejski Dom Kultury w Mostkach

 W dworku, gdzie w XIX w. swojà siedzib´ mia∏ zarzàd po-
bliskiego zak∏adu hutniczego, mieÊci si´ obecnie Wiejski Dom 
Kultury. Dzi´ki unijnym Êrodkom budynek przeszed∏ grun-
towny remont i modernizacj´, m.in. wymieniono dach i okna, 
przebudowano poddasze, placówka zosta∏a wyposa˝ona 
w sprz´t i meble, zakupione zosta∏y stroje dla zespo∏u folklo-
rystycznego, uruchomiona strona internetowa.

W ciàgu 4 lat zrealizowanych zosta∏o 69 projektów w 71 
miejscowoÊciach o ∏àcznej wartoÊci 31 699 611, 72 z∏. Kwo-
ta dofinansowania wynios∏a ponad 20 mln z∏. Zdecydo-
wana wi´kszoÊç zrealizowanych projektów mia∏a cha-
rakter du˝ych inwestycji budowlanych, których wartoÊç 
przekracza∏a 500 tys. z∏. Najwi´kszym zainteresowaniem 

Radny Leszek Bugaj
zach´ca∏ do si´gania po unijne Êrodki

Ryszard Nagórny, Lech Janiszewski, Leszek Bugaj, 
Józef Kwiecieƒ, Janusz Âledziƒski

cieszy∏y si´ projekty z kategorii” budowy, adaptacji lub re-
montu po∏àczonego z modernizacjà oraz wyposa˝eniem 
obiektów pe∏niàcych funkcje kulturalne” oraz inwesty-
cje z zakresu infrastruktury rekreacyjnej, turystycznej 
i sportowej. Tymczasem Êwi´tokrzyskie wsie stojà ju˝ 
przed kolejnà szansà na popraw´ jakoÊci ˝ycia w swo-
ich miejscowoÊciach. Do naszego regionu trafi ponad 120
mln euro w ramach unijnego Programu Rozwój Obsza-
rów Wiejskich. Samorzàdy staraç si´ o dofinansowanie
projektów dotyczàcych budowy kanalizacji, oczyszczalni 
Êcieków, rozwoju turystyki czy budowy zbiorników reten-
cyjnych. Najwa˝niejszym za∏o˝eniem programu jest wy-
równywanie szans.

M.N.
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Muzeum 
otwarte 
dla wszystkich
 - Chcemy otworzyç si´ na wszelkie nowoÊci 
i aktywnoÊç wokó∏ muzeum. Zamierzam sprawiç, by 
zdecydowanie zwi´kszy∏a si´ liczba odwiedzajàcych 
- zapowiada Robert Kotowski, nowy dyrektor Muzeum 
Narodowego w Kielcach. 

 - Jakie najwa˝niejsze zadania nowy dyrektor Muzeum 
Narodowego w Kielcach stawia przed sobà i zarzàdzanà 
instytucjà? 

 Robert Kotowski: - Tych zadaƒ jest kilka. Przede wszyst-
kim szeroko poj´te otwarcie muzeum na wszelkie nowoÊci 
i aktywnoÊç wokó∏ muzeum, aktywnoÊç spo∏ecznà, 
aktywnoÊç publicznoÊci. JednoczeÊnie zamierzam sprawiç, 
by zdecydowanie zwi´kszy∏a si´ liczba odwiedzajàcych. 
W ostatnim czasie muzeum prze˝ywa∏o doÊç trudny okres, 
który nie przysparza∏ mu zaszczytów. MyÊl´, ˝e czas to 
przerwaç. Stàd to otwarcie. Wià˝e si´ to mi´dzy innymi ze 
zmianà wizerunku. A to z kolei pociàga za sobà dzia∏ania 
wewnàtrz instytucji - jako przedsi´biorstwa, czyli te 
zwiàzane z usprawnieniem zarzàdzania, bo to si´ z kolei 
przek∏ada si´ na dzia∏alnoÊç, którà obserwuje publicznoÊç. 
Mam tu na myÊli wszelkie projekty edukacyjne, wysta-
wiennicze, wynikajàce z dzia∏alnoÊci statutowej mu-
zeum. Zmiana wizerunku jest bardzo istotna i przyniesie 
unowoczeÊnienie. Ka˝da ze zmian, które planuj´ zwiàzana 
jest z pewnym procesem. Te procesy ju˝ si´ rozpocz´∏y-
-proces wdra˝ania systemu zarzàdzania jakoÊcià, zmia-
ny identyfikacji wizualnej, budowania zespo∏ów do
poszczególnych projektów. Tworzymy bowiem nowe 
projekty, zwiàzane z promocjà dzia∏alnoÊci muzeum po-

przez dost´pne wszel-
kie media. B´dziemy 
chcieli wypromowaç 
nowy znak, stworzyç 
nowoczesnà stron´ 
i n t e r n e t o w à , 
z mo˝liwoÊcià interak-
tywnego zwiedzania. 
To d∏ugofalowe pro-
jekty - myÊl´, ˝e na 
ich efekty b´dziemy 
musieli jakiÊ czas 
poczekaç. Niezale˝nie 
od tych procesów po-
dejmujemy pojedyn-
cze dzia∏ania, poprzez 
które z jednej strony 
chcia∏bym pokazaç 
publicznoÊci to, ˝e ist-
niejemy, ˝e muzeum jest, ˝e wychodzi do ludzi, a z dru-
giej strony zach´ciç do odwiedzin.

 - Jak zatem zamierza Pan zach´ciç kielczan i turystów 
spoza regionu do cz´stszego odwiedzania Muzeum Na-
rodowego? 

 Robert Kotowski: - Chcia∏bym, ˝eby muzeum 
uczestniczy∏o w szeregu dzia∏aƒ zwiàzanych z kulturà 
w mieÊcie i regionie. Stàd nasze pomys∏y na w∏àczenie 
si´ w niedawno obchodzone „Walentynki” i prezentacja 
eksponatów zwiàzanych z tà tematykà czy zbli˝ajàcy 
si´ Dzieƒ Kobiet, który u nas przejdzie w „Tydzieƒ Ko-
biet”. Zamierzamy pokazaç kobiet´ w sztuce, bi˝uteri´, 
rzemios∏o artystyczne, a niezale˝nie od tego, przez ca∏y 
tydzieƒ, który zacznie si´ 8 marca organizowaç b´dziemy 
warsztaty plastyczne dla dzieci. Te zaj´cia tak˝e zwiàzane 
b´dà z kobietà i eksponatami, które ∏àczà si´ z tà tematykà. 
Generalnie zamierzamy w∏àczaç si´ w dzia∏ania, które 
sà podejmowane przez inne instytucje, te które dyktuje 
równie˝ kalendarz. Chc´ ˝eby muzeum by∏o w nich obec-
ne. Jednym z takich wydarzeƒ by∏y ferie, podczas których 
staraliÊmy si´ zagospodarowaç czas najm∏odszej widow-
ni. Pod has∏em „¸yk egzotyki w zimie” przedstawiliÊmy 
im swojà propozycj´ obcowania z muzeum, z ekspona-
tami. W planach mam te˝ stworzenie nowego oddzia∏u 
- co zwiàzane jest z zagospodarowaniem kamienicy pod 
Trzema Herbami w Rynku. W póêniejszym czasie przy-
gotowujemy równie˝ ofert´ na targi edukacyjne. Do 
tego dochodzà nasze projekty wystawiennicze, a wi´c 
te wystawy, które na bie˝àco prowadzimy. To tylko nie-
które z naszych pomys∏ów. Do ich realizacji nie potrzeba 
zbyt wielkich Êrodków finansowych, wystarczy jedynie
zaanga˝owanie.

 - Skoro wywo∏aliÊmy temat pieni´dzy - jak wiemy 
województwo Êwi´tokrzyskie wkroczy∏o w kolejny 
okres wydatkowania Êrodków unijnych - wià˝e si´ to 
z mo˝liwoÊcià pozyskania du˝ych funduszy, w tym 
równie˝ na kultur´. Jak muzeum zamierza skorzystaç 
z tej szansy? 

 Robert Kotowski: - Jednym z zadaƒ, które stawiam 
przed sobà sà dzia∏ania zwiàzane ze skutecznym wyko-

Robert Kotowski

Muzeum Narodowe w Kielcach, 
dawny Pa∏ac Biskupów Krakowskich
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rzystaniem Êrodków europejskich. Niedawno przyznano 
nam Êrodki z dzia∏ania 5.3 na prace w Muzeum Henryka 
Sienkiewicza w Obl´gorku. Ju˝ podpisaliÊmy preumow´ - 
to jest du˝e wyzwanie. Ostatnio Zarzàd Województwa 
podjà∏ decyzj´ o przyznaniu Êrodków z dzia∏ania 2.3 na 
projekt zwiàzany z Pa∏acem Biskupów Krakowskich, a wi´c 
g∏ównà siedzibà muzeum. Zdecydowana wi´kszoÊç na-
szych dzia∏aƒ b´dzie skierowana na prawid∏owà realizacj´ 
tych projektów. Niezale˝nie od tego obserwujemy harmo-
nogram og∏aszania konkursów i przygotowujemy kolejne 
projekty zwiàzane z promocjà czy z nowym oddzia∏em. 
Chcemy uczestniczyç te˝ w programie Kapita∏ Ludzki. 
Zamierzamy si´gnàç tak˝e po te Êrodki i zaproponowaç 
swoje projekty zwiàzane z edukacjà, z naszà dzia∏alnoÊcià 
dla najm∏odszych. 

 - Na koniec, prosz´ zdradziç, jakie wystawy i atrak-
cje dla zwiedzajàcych planowane sà w muzeum w tym 
roku? 

 Robert Kotowski: - Na pewno kontynuowaç b´dziemy 
plan wystawienniczy, który ju˝ zasta∏em, a wi´c np. 
wystaw´ prac Jerzego Ko∏acza. Ju˝ dziÊ zach´cam do 

 W ostatnich trzech latach nastàpi∏ boom w bran˝y 
hotelarskiej. Od roku 2006, tj. od kiedy Samorzàd Woje-
wództwa Âwi´tokrzyskiego przejà∏ kompetencje admini-
stracji rzàdowej i realizuje zadania wynikajàce z ustawy 
o us∏ugach turystycznych obserwuje si´ znaczàce zainte-
resowanie tego typu inwestycjami.

 Zgodnie z zapisem tej ustawy Marsza∏ek Województwa 
mi´dzy innymi dokonuje zaszeregowania obiektów hote-
larskich do poszczególnych rodzajów, nadaje kategori´ 
oraz prowadzi ewidencj´ tych obiektów. Cyklicznie wzra-
sta iloÊç pokoi hotelowych w nowopowstałych obiek-
tach hotelarskich, g∏ownie hotelach. Na przestrzeni lat 
2006-2008 wydano 25 decyzji o zaszeregowaniu obiektu 
hotelarskiego do rodzaju i danej kategorii, w 21 decyzji 
dotyczy∏o hoteli, w 3 hotelach podwy˝szono standard 
jeÊli chodzi o kategori´. W okresie tym tylko w hotelach 
przyby∏o 644 pokoi hotelowych z 1237 miejscami nocle-
gowymi. Dla porównania w roku 2007 skategoryzowa-
no 10 nowych obiektów a w roku 2008 ju˝ 13 i to tylko 
hoteli. Z naszych statystyk wynika, i˝ w województwie 
w 82 obiektach noclegowych –rejestrowych do dyspozy-
cji goÊci jest ponad 5 tys. miejsc hotelowych (hotele 3856, 
kempingi 680, motele 276, pensjonaty 297, schroniska 
m∏odzie˝owe 90, domy wycieczkowe 94). Miasto Kiel-
ce dysponuje 22 hotelami: w tym 1- czterogwiazdkowy, 
7-trzygwiazdkowych, 11-dwugwiazdkowych i 3-jedno-
gwiazdkowe. Kieleckie obiekty uzupe∏niajà hotele usy-
tuowane w sàsiednich miejscowoÊciach np.: w Cedzynie. 
Màchocicach czy Nowinach. Nale˝y zaznaczyç, i˝ coraz 
cz´Êciej obiekty sanatoryjne w Solcu-Zdroju i Busku-

Rozwój branży hotelowej 
w województwie świętokrzyskim

-Zdroju uzyskujà kategoryzacj´ i tym samym ∏àczà us∏ugi 
hotelarskie ze Êwiadczeniami typowo zdrowotnymi i re-
habilitacyjnymi.
 Warto podkreÊliç, i˝ nazwa hotel, motel, pensjonat, 
kemping, dom wycieczkowy, schronisko, schronisko 
m∏odzie˝owe to oznaczenia zastrze˝one ustawà o us∏ugach 
turystycznych dla przedsi´biorców, którzy przejdà 
procedur´ kategoryzacyjnà. Zach´camy zatem  do ob-
serwowania strony internetowej www.turystyka.gov.pl 
Mo˝na tam uzyskaç informacje o skategoryzowanej bazie 
noclegowej.

oprac. Redakcja

Sanatorium w Busku-Zdroju

odwiedzenia planowanej na prze∏omie kwietnia i ma-
ja wystawy „Zapisy przemian. Sztuka polska z kolek-
cji Krzysztofa Musia∏a - Âwi´to Konstytucji 3 Maja”.  
W maju przedstawimy równie˝ „Nowà aran˝acj´ ekspo-
zycji europejskiej sztuki zdobniczej w Galeria Malarstwa 
Polskiego”. Najwi´kszym wydarzeniem kulturalnym 
w tym roku b´dzie nasza autorska wystawa „Histo-
ria i Polonia”, która ma szans´ - jak sàdz´ - przyciàgnàç 
znacznà publicznoÊç. Niezale˝nie od tego, podejmuj´ 
rozmowy z ró˝nymi organizacjami pozarzàdowymi, sto-
warzyszeniami, towarzystwami, m.in. filatelistycznym,
numizmatycznym, z uczelniami - zarówno uniwersyte-
tem jak i politechnikà, Êrodowiskiem artystycznym, które 
chce zaanga˝owaç do wspó∏pracy, po to a˝eby pokazaç 
nowe oblicze muzeum. To muzeum, które jak na wst´pie 
mówi∏em - otwarte. Wchodzàc w te Êrodowiska, chc´ dà˝yç 
do du˝ej otwartoÊci, czego symbolem b´dzie chocia˝by 
otwarcie ogrodu w∏oskiego czy w∏àczenie si´ muzeum do 
prac zwiàzanych z przebudowà placu NajÊwi´tszej Marii 
Panny. Te rzeczy wype∏niajà najbli˝szy rok dzia∏alnoÊci. 

Rozmawia∏ Przemys∏aw ChruÊciel
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Imi´ i nazwisko…
Kazimierz Nowak

Z wykszta∏cenia jestem… tech-
nikiem mechanikiem

Pracuj´ w… Urz´dzie Gminy 
w Kluczewsku, jestem Wójtem Gmi-
ny od 15 lat

Cel, jaki mi przyÊwieca… 
- w pracy… rozwój i dobro Gminy 
Kluczewsko, najwa˝niejsza jest skutecznoÊç i kole˝eƒska atmos-
fera 

- w ˝yciu prywatnym…  pomyÊlnoÊç mojej rodziny

Najwa˝niejsze w ˝yciu jest… zdrowie 

Lubi´… porzàdek, solidnà prac´ i Êwiàtecznego kugla 

Nie lubi´… zak∏amania i fa∏szywych przyjació∏ 

Imi´ i nazwisko…
Henryk Konieczny

Z wykszta∏cenia jestem… 
in˝ynierem ochrony Êrodowiska 
pracy

Pracuj´ w… Urz´dzie Gminy 
w Fa∏kowie, gdzie pe∏ni´ funkcj´ 
wójta

Cel, jaki mi przyÊwieca…
 - w pracy… s∏u˝yç pomocà spo∏ecznoÊci gminy

- w ˝yciu prywatnym… wychowaç syna na dobrego cz∏owieka

Najwa˝niejsze w ˝yciu jest… zdrowie, rodzina, praca

Lubi´… miesiàc maj i Ênie˝ne Âwi´ta Bo˝ego Narodzenia

Nie lubi´… listopada i zupy mlecznej z ry˝em

Imi´ i nazwisko...
Leonard Âwierczyƒski

Z wykszta∏cenia jestem… leka-
rzem weterynarii 

Pracuj´ w... Urz´dzie Gminy 
Mniów, gdzie pe∏ni´ funkcj´ wójta

Cel, jaki mi przyÊwieca...
 - w pracy… dzia∏aç tak, aby mieszkaƒcom ˝y∏o si´ lepiej i bez-
pieczniej, a inwestorzy zechcieli lokalizowaç swojà dzia∏alnoÊç 
w naszej gminie  

- w ˝yciu prywatnym… szcz´Êcie i pokój w rodzinie

Najwa˝niejsze w ˝yciu jest… mi∏oÊç bliskich osób, zdrowie 
w rodzinie, post´powaç tak, aby nie krzywdziç innych

Lubi´… czytaç ksià˝ki, w´drowaç z ˝onà po Polsce, sport

Nie lubi´… chamstwa, agresji, k∏amstwa

Imi´ i nazwisko:
Marek ¸ukaszek

Z wykszta∏cenia jestem… na-
uczycielem

Pracuj´ w: Urz´dzie Gminy Dwi-
kozy, gdzie pe∏ni´ funkcj´ wójta

Cel, jaki mi przyÊwieca...
- w pracy... pomagaç ludziom 
w rozwiàzywaniu ich cz´sto trud-
nych problemów. Dbaç o dobro 
mieszkaƒców gminy

- w ˝yciu prywatnym... chcia∏bym wychowaç moich synów na 
dobrych ludzi i obywateli naszego kraju

Najwa˝niejsze w ˝yciu jest... zdrowie, szcz´Êcie kraju

Lubi´... literatur´ historycznà, sport, muzyk´ ludowà

Nie lubi´... ob∏udy, zak∏amania, g∏upoty



11AKTUALNOÂCI

Świętokrzyskie 
na Targach 
„BioFach” 
i Fruit Logistica
 Przedstawiciele Województwa Âwi´tokrzyskiego 
uczestniczyli w Mi´dzynarodowych Targach Produktów 
Ekologicznych „BioFach 2009”, które odby∏y si´ w No-
rymberdze. W ceremonii otwarcia tegorocznej edycji Tar-
gów nasz Samorzàd reprezentowali: Tadeusz Kowalczyk, 
przewodniczàcy Sejmiku, Jan Lis, zast´pca dyrektora De-
partamentu Rozwoju Obszarów Wiejskich i Ârodowiska 
Urz´du Marsza∏kowskiego oraz radny Bogus∏aw Moskal.

 To najwi´ksze targi bioproduktów i rolnictwa ekolo-
gicznego na Êwiecie. Organizatorem tegorocznego stoiska 
wystawienniczego by∏ Departament Rozwoju Obszarów 
Wiejskich i Ârodowiska Urz´du. Specjalnymi goÊçmi, 
którzy odwiedzili nasze stoisko byli: Tomasz Zmiejko - 
Wicekonsul Konsulatu Generalnego RP w Monachium, 
Artur ¸awniczak - Podsekretarz Stanu w Ministerstwie 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi oraz Micha∏ Rzytki - Naczelnik 
Wydzia∏u Rolnictwa Ekologicznego w Ministerstwie Rol-
nictwa i Rozwoju Wsi. WÊród wystawców znaleêli si´ „Na-
tur-Vit” - Producent Herbatek Owocowych i Zielarskich 
z Koperni k./Piƒczowa oraz PPUH „LYOVIT” z Daleszyc 
- producent ekologicznej ˝ywnoÊci liofilizowanej. Na sto-
isku Województwa Âwi´tokrzyskiego spotkaç mo˝na by∏o 
tak˝e przedstawicieli Nadnidziaƒskiego Stowarzysze-
nia Producentów Rolnictwa Ekologicznego „EKONIDA” 
zachwalajàcych zalety ekologicznych warzyw i owoców.

 Województwo Âwi´tokrzyskie mia∏o tak˝e swojà 
reprezentacj´ podczas Mi´dzynarodowych Targów Owo-
ców i Warzyw FRUIT LOGISTICA 2009 w Berlinie. W im-
prezie uczestniczyli: Józef ˚urek, wiceprzewodniczàcy 
Sejmiku Województwa Âwi´tokrzyskiego, Józef 
Kwiecieƒ, przewodniczàcy Komisji Rolnictwa, Gospo-
darki Wodnej i Ochrony Ârodowiska Sejmiku oraz Janusz 
Âledziƒski, dyrektor Departamentu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich i Ârodowiska Urz´du Marsza∏kowskiego. 

 Targi „Fruit Logistica” to najwi´ksze targi owoców 
i warzyw na Êwiecie. Polsk´ reprezentowa∏o 42 wystaw-
ców. Swoje stoisko mia∏ Urzàd Marsza∏kowski Woje-
wództwa Âwi´tokrzyskiego oraz firmy z naszego regio-
nu - Sandomierski Ogrodniczy Rynek Hurtowy S.A., 
Spó∏dzielnia Ogrodnicza „Koprzywianka” z Koprzyw-
nicy oraz Spó∏dzielnia Producentów Owoców i Warzyw 
„NadwiÊlaƒka” z O˝arowa. Firmy przedstawi∏y ofert´ 
handlowà na owoce i warzywa z Ziemi Âwi´tokrzyskiej 
oraz zach´ca∏y potencjalnych kontrahentów do podj´cia 
wspó∏pracy handlowej. Wystawcy podczas Targów pro-
mowali region Êwi´tokrzyski, a tak˝e mark´ „Sandomierz 
Fruit”, która stanie si´ znakiem jakoÊci Êwie˝ych owoców 
i warzyw z regionu sandomierskiego. 

Janusz Âledziƒski, Józef Kwiecieƒ, Józef ˚urek 
na targach Fruit Logistica 2009 w Berlinie

Jab∏ka z Sandomierza by∏y 
jednymi z najsmaczniejszych podczas targów

GoÊcie specjalni 
na Êwi´tokrzyskim stoisku w Norymberdze

Jan Lis, Andrzej Pacocha, Tadeusz Kowalczyk 
na targach BioFach 2009
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W czasie obrad

 O ponad 133 mln z∏ dotacji rozwojowej na realizacj´ 
Regionalnego Programu Operacyjnego oraz oko∏o 42 mln 
z∏ w ramach PO Kapita∏ Ludzki zwi´kszy si´ plan wydat-
ków na programy realizowane ze Êrodków pochodzàcych 
z bud˝etu Unii Europejskiej – zdecydowa∏ podczas sesji 
Sejmik Województwa Âwi´tokrzyskiego. Radni przyj´li 
tak˝e uchwa∏´ okreÊlajàcà sposób udzielania dotacji 
na prace konserwatorskie i roboty budowlane przy za-
bytkach wpisanych do rejestru zabytków. Na wsparcie 
prac remontowo - konserwatorskich przy obiektach za-
bytkowych znajdujàcych si´ na terenie województwa 
Êwi´tokrzyskiego Samorzàd Województwa przeznaczy 
650 tysi´cy z∏otych.

 Podczas sesji radni Sejmiku wyrazili zgod´ na utwo-
rzenie Regionalnego Centrum Naukowo - Technologicz-
nego w Podzamczu realizowanego w ramach Programu 
Operacyjnego Rozwój Polski Wschodniej. Szacunkowy 
koszt realizacji projektu wynikajàcy z umowy wynosi 56 
706 000 z∏ z czego 46 110 943 z∏ pochodziç b´dzie z Pro-
gramu Operacyjnego Rozwój Polski Wschodniej. - Re-
gionalne Centrum Naukowo - Technologiczne to jeden 
z dwóch projektów - obok Inkubatora Technologiczne-
go - majàcych na celu promocj´ oraz rozwój regional-
ny. Mam nadziej, ˝e dzia∏alnoÊç RCNT przyczyni si´ do 
zwi´kszenia potencja∏u gospodarczego województwa 
Êwi´tokrzyskiego - powiedzia∏ podczas sesji marsza∏ek 
Adam Jarubas. Dzia∏alnoÊcià RCNT b´dzie uczestnictwo 
w realizacji zadaƒ powierzonych przez Samorzàd Woje-
wództwa Âwi´tokrzyskiego wynikajàcych z Programu 
Operacyjnego Rozwój Polski Wschodniej na lata 2007-
-2013. W bud˝ecie województwa na rok 2009 na realizacj´ 
projektu zagwarantowane zosta∏y Êrodki w wysokoÊci 
1 700 000 z∏.
 Radni zdecydowali tak˝e o zmianie zasad udzielania 
dotacji na prace konserwatorskie i roboty budowlane 
przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków. O do-
tacje z bud˝etu województwa na prace przy obiektach 
zabytkowych mogà si´ ubiegaç samorzàdy, samorzàdowe 
instytucje kultury, placówki oÊwiatowe i szko∏y, instytu-
cje podlegle organom administracji publicznej, fundacje 
i stowarzyszenia oraz koÊcio∏y i zwiàzki wyznaniowe. 
Mogà one uzyskaç na prace konserwatorskie do 70 proc. 
wartoÊci tych prac. W wyjàtkowych sytuacjach, jeÊli zaby-
tek wymaga niezw∏ocznego podj´cia prac, Sejmik Woje-
wództwa mo˝e udzieliç dotacj´ w wysokoÊci do 100 proc. 
koniecznych nak∏adów. 
 Przy ocenie zg∏aszanych wniosków b´dà brane pod 
uwag´ m.in.: znaczenie zabytku dla dziedzictwa kulturo-
wego, jego wartoÊç historyczna, stan techniczny obiektu 
oraz zaanga˝owanie finansowe w prace przy zabytku in-
stytucji wyst´pujàcej o dotacj´. 
 W tym roku na prace konserwatorskie przy zabytkach 
w bud˝ecie województwa zarezerwowano 650 tysi´cy 
z∏otych. Na dofinansowanie prac w obiektach sakralnych
-W województwie Êwi´tokrzyskim znajduje si´ wiele za-
bytkowych obiektów. Jako samorzàd dostrzegamy znacze-

nie tej dziedziny w piel´gnowaniu to˝samoÊci narodowej 
mieszkaƒców naszego regionu - mówi∏ rekomendujàcy 
uchwa∏´ Lech Janiszewski, cz∏onek Zarzàdu Wojewódz-
twa. - Dlatego dotychczas regularnie kierowaliÊmy Êrodki 
na prace pozwalajàce utrzymywaç nale˝ny stan obiek-
tów zabytkowych. Dzisiejsza uchwa∏a to kolejny etap tej 
dzia∏alnoÊci - zapewnia∏ Lech Janiszewski.

Redakcja

Sesja Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego - 9 lutego 2009 r.

Adam Jarubas w ostatnich ustaleniach 
z Marià Fidziƒskà-Dziurzyƒskà

Sesji towarzyszy∏a intensywna 
wymiana poglàdów
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M´˝czyêni jak zwykle zapatrzeni 
w Maryl´ Rzeczyckà...

Mieczys∏aw G´bski, Janusz Koza, 
Andrzej Lato

Bogusław Moskal w o˝ywionej dyskusji 
z Tadeuszem Kowalczykiem

Panowie, uÊmiechnijmy si´... Chyba nas fotografujà. 
Marek Gos, Wies∏aw Woszczyna, Stanis∏aw Góêdê

PrzeÊlij mi ten dzwonek! 
Józef Bàk i Wies∏aw Woszczyna

Przewodniczàcy Tadeusz Kowalczyk pomi´dzy pi´knymi 
kobietami: Alfredà Zawieruchà-Rubak i Barbarà Loch

Opisali Ci´ w gazecie W∏odek? 
- dopytuje si´ Janusz ¸ach

Zaczytany w „Naszym Regonie” 
Wojciech P∏aza
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Podczas Gali Adamowi Jarubasowi 
towarzyszy∏a jego pi´kna ma∏˝onka

Czy satelitarne przekaêniki z Psar pokaza∏y 
ten taniec Êwiatu? Wies∏aw Dzier˝ak z ˝onà

Barbara Jakacka-Green i Wies∏aw M∏ynarczyk 
w tanecznych plàsach

Zenon Piecaba by∏ tego wieczoru 
niekwestionowanym lwem parkietu

W samorzàdowo-przedsi´biorczym kr´gu Doskona∏a atmosfera wieczoru udzieli∏a si´ publicznoÊci, 
która wype∏ni∏a po brzegi sal´ Hotelu Kongresowego

Tomasz Lato wyróênia∏ si´ dostojnymi wàsami, 
a Jacek Rogala eleganckà apaszkà

Gal´ uÊwietni∏ wyst´p zespo∏u „KG” 
Katarzyny Gaertner
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 „Oboj´tnoÊç na drodze zabija. Ile razy widzimy lu-
dzi ryzykujàcych nasze i swoje ˝ycie? Widzisz pijanego 
kierowc´ lub masz wàtpliwoÊci, czy jest trzeêwy? Mija 
Ci´ pirat drogowy, pijany przychodzieƒ, widzisz dzieci 
nie zapi´te w foteliku? Mo˝esz zapobiec nieszcz´Êciu! 
Mo˝esz pomóc innym! Zareaguj! Zadzwoƒ – 997! Nie 
bàdêcie oboj´tni! Ja nie jestem.” –  z takim apelem czy-
tanym przez  Tomasza Schimscheinera – aktora znanego 
mi´dzy innymi z serialu „Na Wspólnej” – j´drzejowska 
policja za poÊrednictwem Radia Kielce zwraca si´ do 
mieszkaƒców nie tylko swojego powiatu.

 To jedna z prób przekonania spo∏eczeƒstwa, ˝e 
wykr´cenie numeru 997 lub 112, kiedy widzimy, np. po-
tencjalnego, nietrzeêwego zabójc´ za kó∏kiem, to nie do-
nosicielstwo ale nasz obowiàzek. Najwa˝niejsze jest bo-
wiem to, aby wreszcie przesta∏o obowiàzywaç spo∏eczne 
przyzwolenie na bezmyÊlnoÊç za kierownicà. 
 Wielu osobom nie przeszkadza, ̋ e jadà samochodem, któ-
rym kieruje nietrzeêwy. Cz´sto zdarza si´, ˝e ˝ony takie za-
chowanie tolerujà u swoich m´˝ów, co wi´cej - do samochodu 
wsadzajà tak˝e swoje dzieci. Nietrzeêwi kierowcy to jeden z 
powa˝niejszych problemów zwiàzanych z bezpieczeƒstwem 
na naszych drogach. Tylko w ubieg∏ym roku w ca∏ym wo-
jewództwie Êwi´tokrzyskim policjanci zatrzymali a˝ 5794 
nietrzeêwych kierowców, a w styczniu tego roku ju˝ 321. 
Wi´kszoÊç z nas jest Êwiadoma, jakie zagro˝enie to stwarza 
na drogach, niestety - nasze poglàdy cz´sto nie przek∏adajà 
si´ na nasze zachowanie.  - Dopiero po jakimÊ tragicznym 
wypadku ludzie zaczynajà mówiç, np. o m∏odym, brawuro-
wo je˝d˝àcym kierowcy i o tym, ˝e mo˝na by∏o wczeÊniej 
zareagowaç, aby uniknàç tragedii. Takich wczesnych reak-
cji jest, niestety, bardzo ma∏o. Najcz´Êciej bowiem zwyci´˝a 
przekonanie, ˝e ten problem nas nie dotyczy, ˝e  to problem 
kogoÊ innego – mówi nadkom. Robert Szyd∏o, Komendant 
Powiatowy Policji w J´drzejowie. 
 To w∏aÊnie ta jednostka wraz z partnerami zapoczàtkowa∏a 
akcj´ „Oboj´tnoÊç na drodze zabija. Zareaguj! Zadzwoƒ! 
997”. Kampania ta jest tak˝e odpowiedzià j´drzejowskiej 
policji na problemy mieszkaƒców zg∏oszone w trakcie de-
baty spo∏ecznej. Podczas prowadzonej wówczas dyskusji 
okaza∏o si´, ˝e nie tylko przest´pczoÊç, ale tak˝e wykrocze-
nia w ruchu drogowym doskwierajà mieszkaƒcom tego re-
gionu. - Specyficzne usytuowanie powiatu j´drzejowskiego, 
przez który biegnà dwie wa˝ne drogi krajowe - K-7 i K-78 
-  wià˝e si´ z du˝ym nat´˝eniem ruchu i p∏ynàcymi z tego 
tytu∏u zagro˝eniami. ZastanawialiÊmy si´ wi´c, co jeszcze  
dodatkowo, oprócz prowadzonych dotychczas dzia∏aƒ,  
mo˝emy  zrobiç. Pojawi∏ si´ pomys∏, aby zorganizowaç 
kampani´, która z jednej strony b´dzie edukowaç, a z dru-
giej uczuli na zagro˝enia i równoczeÊnie zach´ci do reakcji 
tych, którzy sà  Êwiadkami nieodpowiedzialnych zachowaƒ 
ze strony innych kierowców – tak o genezie pomys∏u na 
akcj´ opowiada nadkom. Robert Szyd∏o.  
 Okazuje si´, ˝e od kiedy trwa j´drzejowska kampania, 
mieszkaƒcy coraz cz´Êciej informujà policj´ o pijanych 
kierujàcych. - Ludzie dzwonià do nas, gdy na drodze coÊ ich 

niepokoi, gdy widzà 
kierowc´, który ∏amie 
przepisy. Do tej pory 
zatrzymaliÊmy m.in.  
kilku nietrzeêwych 
kierowców, którzy byli 
potencjalnymi zabójca-
mi na drodze – mówi 
komendant nadkom. 
Robert Szyd∏o. Wed∏ug 
szefa j´drzejowskich 
policjantów ca∏a akcja 
oddzia∏uje równie˝ 
na tych kierowców, 
którzy poprzez swo-
je nieodpowiedzialne 
zachowanie zagra˝ajà 
innym.  - Powinni oni 
pami´taç, ˝e  na dro-
dze nie sà anonimo-
wi i poza kontrolà. 
W ka˝dej chwili ktoÊ 
mo˝e zadzwoniç na policj´ i poinformowaç o stwarzanym 
przez nich zagro˝eniu. A skutek mo˝e byç tylko jeden – po-
niesienie konsekwencji za pope∏nione wykroczenie lub 
przest´pstwo drogowe. 
 G∏ównym celem prowadzonej kampanii jest uzyskanie 
informacji na temat niebezpiecznych zachowaƒ innych 
uczestników ruchu drogowego, a co za tym idzie, szybka 
reakcja policjantów na takie telefoniczne zg∏oszenie. Do 
kampanii czynnie w∏àczyli si´ przedstawiciele samorzàdów, 
koÊcio∏a, powiatowego sztabu zarzàdzania kryzysowe-
go oraz media. To w∏aÊnie w Radiu Kielce pomi´dzy au-
dycjami mo˝na us∏yszeç g∏os Tomasza Schimscheinera. 
W czytanym apelu przekonuje s∏uchaczy do natychmia-
stowej reakcji na wszelkie zauwa˝one nieprawid∏owoÊci. 
- ChcieliÊmy, aby nasza akcja dotar∏a do jak najwi´kszej 
liczby odbiorców, by∏a dla  nich przekonujàca oraz aby 
by∏a atrakcyjna medialnie. Z tego powodu do nagra-
nia spotu zaprosiliÊmy znanego aktora pana Tomasza 
Schimscheinera. Pan Tomasz bez wahania zgodzi∏ si´, aby 
wziàç w niej udzia∏. Wystarczy∏o, ˝e przedstawi∏am mu 
za∏o˝enia oraz powiedzia∏am, co chcemy poprzez nasze 
dzia∏ania osiàgnàç – mówi st. post. Justyna Kamieƒ, oficer
prasowy Komendy Powiatowej Policji w J´drzejowie. 
 Radiowe spoty to tylko jeden z elementów kampanii. 
- Planujemy jeszcze, m. in przy wspó∏pracy z lokalnym 
samorzàdem umieszczenie bilbordów w centralnych 
punktach miasta, wydanie plakatów i ulotek promujàcych 
nasze dzia∏ania. B´dziemy tak˝e wspó∏tworzyç program 
propagujàcy bezpieczeƒstwo w ruchu drogowym na an-
tenie radia – mówi st. post. Justyna Kamieƒ. 
 J´drzejowscy policjanci przypominajà - nie powinniÊmy 
pozwalaç na bezmyÊlnoÊç – bàdêmy wyczuleni i nie 
bàdêmy oboj´tni. Oboj´tnoÊç zabija.

Na podstawie materia∏ów KWP w Kielcach
oprac. Redakcja

Obojętność na drodze zabija 
- nie bądź obojętny!

Justyna Kamieƒ, oficer prasowy
Komendy Powiatowej Policji 

w J´drzejowie prezentuje 
kalendarz promujàcy akcj´
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Obradowała 
Komisja
 24 lutego odby∏o si´ posiedzenie Komisji Rolnictwa, 
Gospodarki Wodnej i Ochrony Ârodowiska Sejmiku Wo-
jewództwa Âwi´tokrzyskiego. Radni zapoznali si´ m.in. 
z realizacjà Âwi´tokrzyskiego Programu Odnowy Wsi 
w formie Konkursu przedsi´wzi´ç. Jednog∏oÊnie opo-
wiedzieli si´ tak˝e za zwo∏aniem sesji Sejmiku, która 
w ca∏oÊci poÊwi´cona by∏aby sytuacji rolnictwa w woje-
wództwie Êwi´tokrzyskim.

 - Taka sesja mog∏aby si´ odbyç w II kwartale tego roku, 
na przyk∏ad w maju. Do udzia∏u w niej zaprosilibyÊmy 
przedstawicieli Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi, 
Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa, Agen-
cji Rynku Rolnego, Banku Spó∏dzielczego, Banku Go-
spodarki ˚ywnoÊciowej – zapowiedzia∏ Józef Kwiecieƒ, 
przewodniczàcy Komisji.
 Podczas posiedzenia, nabór wniosków o wybór Lokal-
nej Grupy Dzia∏ania (LGD) do realizacji Lokalnej Strate-
gii Rozwoju w ramach Osi IV Leader Programu Rozwo-
ju Obszarów Wiejskich na lata 2007-2013 podsumowa∏a 
Miros∏awa Mochocka ze Âwi´tokrzyskiego Biura Rozwoju 
Regionalnego w Kielcach. – Na konkurs wp∏yn´∏o 19 wnio-
sków od lokalnych grup dzia∏ania, które swoim zasi´giem 
obejmujà ca∏y obszar województwa Êwi´tokrzyskiego. 
Do dyspozycji mamy kwot´ ponad 120 mln z∏. Wi´kszoÊç 
LGD postanowi∏a wspieraç dzia∏ania zwiàzane z rozwo-
jem turystyki, w tym w szczególnoÊci agroturystyki, roz-
wojem ma∏ych przedsi´biorstw, kultywowaniem lokalnej 
tradycji, wspieraniem aktywnoÊci lokalnej oraz promocjà 
obszaru dzia∏ania i produktów lokalnych-poinformowa∏a 
Miros∏awa Mochocka. Pierwsze umowy z lokalnymi 
grupami dzia∏ania wybranymi do realizacji lokalnych 
strategii rozwoju podpisywane b´dà na prze∏omie mar-
ca i kwietnia 2009 roku. Konkursy og∏aszane b´dà przez 

LGD najwczeÊniej w II po∏owie 2009 roku. W pierwszej 
kolejnoÊci b´dà one  dotyczy∏y wsparcia w ramach „ma∏ych 
projektów” oraz dzia∏ania „Odnowa i rozwój wsi”.
 Cz∏onkowie Komisji Rolnictwa, Gospodarki Wodnej 
i Ochrony Ârodowiska zapoznali si´ tak˝e z informacjami 
na temat realizacji Âwi´tokrzyskiego Programu Odnowy 
Wsi w formie konkursu przedsi´wzi´ç. – Program mia∏ 
na celu rozwój obszarów wiejskich oraz rolnictwa. Skie-
rowany by∏ do organizacji pozarzàdowych, dzia∏ajàcych 
w sferze spo∏ecznej, kulturowej, rolniczej, turystycznej 
i sportowej. W dotychczasowych dwóch edycjach Progra-
mu dofinansowanych zosta∏o 156 projektów realizowa-
nych na terenie 79 gmin.  Od 2 do 31 marca mo˝na sk∏adaç 
wnioski o dofinansowanie w III edycji ÂPOW – powiedzia∏ 
Jan Lis, zast´pca dyrektora Departamentu Rozwoju Ob-
szarów Wiejskich i Rolnictwa Urz´du Marsza∏kowskiego. 
Podczas obrad radni dyskutowali tak˝e na temat planu 
rzeczowo - finansowego na 2009 rok Âwi´tokrzyskiego 
Zarzàdu Melioracji i Urzàdzeƒ Wodnych. Pozytyw-
nie zaopiniowali równie˝ wniosek wójta gminy S∏upia 
J´drzejowska o umorzenie nale˝noÊci Funduszu Ochro-
ny Gruntów Rolnych naliczonych z tytu∏u wy∏àczenia 
gruntów rolnych z produkcji pod rozbudow´ drogi relacji 
Sprowa-Obiechów.
 Jan Lis, zast´pca dyrektora Departamentu Rozwoju Ob-
szarów Wiejskich i Rolnictwa Urz´du Marsza∏kowskiego 
przedstawi∏ tak˝e regulamin X edycji Konkursu „Na najbar-
dziej ekologicznà gmin´ Województwa Âwi´tokrzyskiego”. 
Tym razem przedmiotem konkursu b´dà przedsi´wzi´cia 
s∏u˝àce ochronie Êrodowiska i zrównowa˝onemu roz-
wojowi w zakresie gospodarki odpadami niebezpiecz-
nymi. Wr´czenie nagród i wyró˝nieƒ laureatom konkur-
su odb´dzie si´ podczas Obchodów Âwiatowego Dnia 
Ochrony Ârodowiska.
 Na zakoƒczenie obrad, przewodniczàcy Komisji Józef 
Kwiecieƒ oraz radny Bogus∏aw Moskal  podzielili si´ 
swoimi wra˝eniami z pobytu na Mi´dzynarodowych Tar-
gów Owoców i Warzyw FRUIT LOGISTICA 2009 w Berli-
nie oraz Targach „BioFach 2009” w Norymberdze.

M.N.

Bogus∏aw Moskal, Janusz Kubiakowski, Andrzej Nowak, Józef Kwiecieƒ
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Najbardziej 
ekologiczne 
gminy 
nagrodzone
 
 Sandomierz i Kije zosta∏y zwyci´zcami IX edycji kon-
kursu „Na najbardziej ekologicznà gmin´ województwa 
Êwi´tokrzyskiego”. Podczas sesji Sejmiku nagrodzono 
samorzàdy, które dzia∏ajà aktywnie na rzecz ochrony 
Êrodowiska. Laureatom konkursu nagrody wr´czali: 
przewodniczàcy Sejmiku Tadeusz Kowalczyk, marsza∏ek 
Adam Jarubas, cz∏onek Zarzàdu Marek Gos oraz radny 
Leszek Bugaj. 

 Sandomierz zajà∏ pierwsze miejsce w kategorii miast 
i gmin. W mieÊcie realizowanych jest szereg inwestycji na 
rzecz ochrony Êrodowiska w zakresie gospodarki wodno-
-Êciekowej – wybudowana zosta∏a biologiczna oczyszczal-
nia Êcieków, przepompownie, kanalizacja sanitarna. Gmi-
na jest zwodociàgowana w 98%. Samorzàd Sandomierza 
wykazuje du˝à aktywnoÊç przy pozyskaniu Êrodków 
z funduszy unijnych i krajowych na dzia∏ania proekolo-
giczne.
 -  Ciesz´ si´, ˝e komisja konkursowa dostrzeg∏a starania 
samorzàdu Sandomierza na rzecz ochrony Êrodowiska. Od 
wielu lat prowadzimy w naszym mieÊcie dzia∏ania majàce 
na celu popraw´ stanu gospodarki wodno – Êciekowej. 
Nagrod´ pieni´˝nà za zaj´cie pierwszego miejsca w kon-
kursie, przeznaczymy na realizacj´ przedsi´wzi´ç oraz 
edukacj´ proekologicznà – zapowiada burmistrz Sando-
mierza Jerzy Borowski.
 Dyplom za pierwsze miejsce w konkursie na najbar-
dziej ekologicznà gmin´ wiejskà i nagrod´ w wysokoÊci 
70 tysi´cy z∏otych odebra∏ wójt Kijów Krzysztof S∏onina. 
Kierowana przez niego gmina mo˝e pochwaliç si´ oddanà 
do u˝ytku 2 lata temu siecià wodociàgowà i kanalizacyjnà, 
a tak˝e nowoczesnà oczyszczalnià mechaniczno-biolo- 
gicznà. 

Laureaci
IX edycji konkursu „Na najbardziej ekologicznà 
gmin´ województwa Êwi´tokrzyskiego”:

W kategorii miast i gmin:
I miejsce - Miasto Sandomierz,
II miejsce - Miasto i Gmina Busko-Zdrój,
III miejsce - Miasto Skar˝ysko-Kamienna.

W kategorii gmin:
I miejsce - Gmina Kije, 
II miejsce - Gmina Brody,
III miejsce - Gmina Strawczyn.

 Celem konkursu by∏a aktywizacja dzia∏aƒ gmin na rzecz 
ochrony Êrodowiska, ze szczególnym uwzgl´dnieniem go-
spodarki wodno-Êciekowej. Gminy mog∏y zaprezentowaç 
realizowane przez nich przedsi´wzi´cia odznaczajàce si´ 
szczególnymi efektami ekologicznymi, zrealizowanymi 
w latach 2004-2007. 
 Nagrody pieni´˝ne dla laureatów sfinansowane
zosta∏y ze Êrodków Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Ârodowiska i Gospodarki Wodnej w Kielcach. Inicjatorem 
konkursu by∏ Sejmik Województwa Âwi´tokrzyskiego, a or-
ganizatorem Marsza∏ek Województwa przy wspó∏pracy 
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Ârodowiska i Gospo-
darki Wodnej w Kielcach.

M.N.

Burmistrz Jerzy Borowski odbiera z ràk marsza∏ka 
nagrod´ dla Sandomierza

Tadeusz Kowalczyk gratuluje wójtowi 
Krzysztofowi S∏oninie

Leszek Bugaj og∏osi∏ wyniki konkursu
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Daniela
Kowalska
 Jest kobietà niezwyk∏à. Jest cz∏owiekiem o ogromnym 
sercu, wielkim talencie, pracujàcym spo∏ecznie na rzecz 
rozwoju swojej „ma∏ej Ojczyzny”.

 Daniela Kowalska urodzi∏a si´ 13 lutego 1943 roku 
w Kielcach, wychowywa∏a si´ w towarzystwie czterech bra-
ci: Kazimierza, Krzysztofa, Henryka i Tadeusza. Jak sama 
przyznaje, literatura fascynowa∏a jà od dziecka. - Pisz´ 
wiersze, ale próbuj´ równie˝ swoich si∏ jako publicystka 
– mówi - W 1977 w ogólnopolskim konkursie „Przyjació∏ki” 
otrzyma∏am wyró˝nienie za tekst „Moje szcz´Êcie”, na-
tomiast w konkursie og∏oszonym przez Towarzystwo 
Przyjació∏ Sztuk Pi´knych w Kielcach w 2003 roku przyzna∏o 
mi II nagrod´ za opowiadanie „Admira∏”. W roku 1992 Echo 
Dnia og∏osi∏o konkurs dziennikarski, wydrukowano wtedy 
kilka moich prac: „Co to znaczy antysemityzm?”, ”I komu 
to zawdzi´czaç?” „Temu ch∏opcu trzeba pomóc”, „Cudow-
na liliowa pani.”, „ Moje dzieci majà talent”, „Czy z∏odzieje 
sà ludêmi?”, „Kto chcia∏ poznaç prawd´ – pozna∏ jà”, „Kto 
szcz´Êcie odbiera?”, „Gdy b´dziecie ∏amaç op∏atek…” Ten 
ostatni ukaza∏ si´ w Êwiàtecznym wydaniu „Echa Dnia”, na 
pierwszej stronie – opowiada o swej pracy jednym tchem.

 To jednak nie wszystko; umi∏owanie literatury to zale-
dwie niewielka czàstka dzia∏alnoÊci twórczyni. Z wielkà 
radoÊcià wspó∏pracuje z piszàca m∏odzie˝à, jest ich dro-
gowskazem.  Od wielu lat jest aktywnym cz∏onkiem 
Zarzàdu Katolickiego Stowarzyszenia Civitas Christiana 
w Kielcach, wspólnie z przewodniczàcym Zdzis∏awem 
Antolskim za∏o˝y∏a M∏odzie˝owà Grup´ Literackà „Zew 
M∏odoÊci”.

 - Daniela to wielki 
cz∏owiek z niezwy-
kle dobrym sercem, 
otwarta na ludzi i no-
we przedsi´wzi´cia. 
To ona wymyÊli∏a 
i do dziÊ realizu-
je pomys∏ Spotkaƒ 
z Cz∏owiekiem, biorà 
w nich udzia∏ ludzie 
z Kielc i okolic, ale 
i z Warszawy, a nawet 
z za Oceanu – Zo-
fia Soboƒ jest pe∏na 
podziwu dla swej 
przyjació∏ki – Ona ma 
w sobie wielkà si∏´ 
i wielkà mi∏oÊç, dlatego tak ∏atwo jej skupiaç wokó∏ siebie 
przyjaznych ludzi, których zara˝a swojà charyzmà.

 Od 14 lat z m´˝em Jerzym pani Daniela mieszka w Ni-
dzie. Wiele czasu poÊwi´ca pracy spo∏ecznej w Towarzy-
stwie Przyjació∏ Ziemi Morawickiej (poczàtkowo jako pre-
zes, obecnie jako przewodniczàca sekcji literackiej). 

 - Skromne sukcesy zawdzi´czam d∏ugoletniej 
wspó∏pracy z dr hab. Helenà Wolny – mówi Daniela Ko-
walska -  Najpi´kniejsze osiàgni´cie w ˝yciu to uznanie 
mnie przez s∏uchaczy Polskiego Radia Kielce za „Zwyk∏à 
– niezwyk∏à” i przyznanie mi przez spo∏ecznoÊç gmi-
ny Morawica miana „Cz∏owiek 2004”. To jaka jestem 
i co uda∏o mi si´ osiàgnàç zawdzi´czam ludziom, którzy 
stan´li na mojej drodze, ale przede wszystkim mojej ro-
dzinie – stanowiàcej sens mojego ˝ycia. Jedyne czego 
mog´ sobie ˝yczyç na przysz∏oÊç to zdrowie moje i moich 
najbli˝szych.

E.T.

Z∏y scenariusz

W oczach zamglonych
jak w przeêroczach
z∏o˝onych w archiwum
zachowa∏am siebie
WyÊwietli mnie
przewodnik dusz
na bia∏ym ca∏unie
gdy duch mój wyfrunie
ponad t∏um
Êlepo patrzàcy w ziemi´

Czy tam… w niebie…
pozwolà mi poprawiç 
˝ycia scenariusz?

(2004)
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Regionalni 
zapaleńcy
 „Gazeta Zagnaƒska” to kolejne pismo samorzàdowe, 
które prezentujemy w naszym cyklu.   Co miesiàc trafia
do ràk mieszkaƒców gminy Zagnaƒsk. To gazeta z trady-
cjami.  Pierwszy numer ukaza∏ si´ w czerwcu 1995 roku.

 - Lokalna spo∏ecznoÊç informujemy o najwa˝niejszych 
wydarzeniach, dokonaniach i planach samorzàdu. Du˝o 
miejsca poÊwi´camy  dzia∏alnoÊci rady gminy i wójta. 
Znaleêç tu mo˝na tak˝e wieÊci ze sportu i kultury – mówi 
Edyta Wiech z Urz´du Gminy w Zagnaƒsku. 
 Od tego roku redaktorem naczelnym „Gazety 
Zagnaƒskiej” jest Bartosz Majewski, on tak˝e jest auto-
rem zdj´ç. Pismo ukazuje si´ co miesiàc, w nak∏adzie 

 Odpraw´ szkoleniowà z pracownikami ds. obron-
nych i obrony cywilnej jednostek organizacyjny-
ch,  dla których Samorzàd Województwa jest organem 
za∏o˝ycielskim zorganizowa∏ Pion Ochrony Urz´du 
Marsza∏kowskiego.

 W trakcie spotkania podsumowano dzia∏alnoÊç z za-
kresu spraw obronnych i bezpieczeƒstwa publicznego za 
2008 r. Uczestnicy odprawy omówili równie˝ wyniki kon-
troli zewn´trznych prowadzonych przez Pion Ochrony.
 Ukoronowaniem tej cz´Êci spotkania by∏y wyró˝nienia 
dla inspektorów z podleg∏ych jednostek. Najwy˝ej oce-

Wydawca: Urzàd Marsza∏kowski Województwa 
Âwi´tokrzyskiego, 25-516 Kielce, Aleja IX Wieków Kielc 3

Redakcja: Biuro Komunikacji Spo∏ecznej, tel. 041 343 90 37   
www.sejmik.kielce.pl   e-mail: nasz.region@sejmik.kielce.pl

Redaktor naczelny: Dariusz Detka

Zast´pca redaktora naczelnego: Robert Siwiec

Sekretarz redakcji: Ma∏gorzata Niewczas-Sochacka

Kolegium redakcyjne: Iwona Sinkiewicz, Ewa Turas

Druk: Digital Art Studio   www.digitalartstudio.pl

1200 egzemplarzy, liczy 8 stron. ¸amy gazety sà otwarte 
– swoje artyku∏y zamieszczajà tu tak˝e nauczyciele oraz 
mieszkaƒcy gminy. 
 Pismo jest bezp∏atne, finansowane z bud˝etu gminy.
Mo˝na je otrzymaç w Urz´dzie Gminy oraz sklepach. Jest 
tak˝e dost´pne w Internecie w formacie PDF na stronie 
Urz´du Gminy w Zagnaƒsku www.zagnansk.pl
 - Nasza gazeta jest ch´tnie czytana przez mieszkaƒców, 
to w∏aÊnie oni wnioskowali o zwi´kszenie nak∏adu z 800 na 
1200 egzemplarzy, co uczyniliÊmy – dodaje Edyta Wiech.

M.N.

niono dzia∏alnoÊç Andrzeja Aksamita z Wojewódzkiego 
Szpitala Zespolonego w Kielcach, kolejne miejsca zaj´li: 
Zbigniew Malicki ze Âwi´tokrzyskiego Centrum Reha-
bilitacji oraz Tadeusz Wierzbiƒski ze Âwi´tokrzyskiego 
Centrum Psychiatrii.
 Uczestnicy spotkania zapoznali si´ tak˝e z problematykà 
ochrony danych osobowych i informacji niejawnych w pracy 
komórek organizacyjnych. Omówione zosta∏y tak˝e g∏ówne 
zagro˝enia zwiàzane z nieupowa˝nionym dost´pem do da-
nych oraz  wyniki kontroli przeprowadzonych w tych jed-
nostkach w grudniu 2008 r. i styczniu 2009 r.

Redakcja

O sprawach obronnych 
i bezpieczeństwie
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Na kłopoty 
– integracja 
 Na spotkanie podsumowujàce pierwszy rok realiza-
cji Programu Integracji Spo∏ecznej do Domu Kultury 
w Rudkach w gminie Nowa S∏upia przysz∏o tyle lu-
dzi, ˝e nie mieli gdzie usiàÊç. Starsi, dzieci, m∏odzie˝ 
– wszyscy, którzy w jakikolwiek sposób uczestniczyli 
w zaj´ciach. Ponad 300 osób. Patrzàc na nich Agnieszka 
Popczyk – Borowiecka, kierowniczka Domu Kultury nie 
mia∏a wàtpliwoÊci – oto w∏aÊnie w Rudach integracja 
spo∏eczna sta∏a si´ faktem.

 A taki jest w∏aÊnie g∏ówny cel programu, który od 
roku realizowany jest w 42 gminach województwa 
Êwi´tokrzyskiego. Pieniàdze (ok. 40 mln euro) na Pro-
gram Integracji Spo∏ecznej da∏ Bank Âwiatowy. O udzia∏ 
w programie mog∏y si´ ubiegaç gminy, które ju˝ posiadajà 
albo zdecydowa∏y si´ przygotowaç w∏asnà Strategi´ 
Rozwiàzywania Problemów Spo∏ecznych, a na jej pod-
stawie -  konkretny projekt us∏ug spo∏ecznych. Na ten 
w∏aÊnie projekt gminy mog∏y otrzymaç dofinansowanie
– nawet do  700 tysi´cy z∏otych. 
 W ten sposób przygotowano, a cz´Êciowo ju˝ wdro˝ono 
szereg dzia∏aƒ, które w trwa∏y i skuteczny sposób zmieniç 
majà sytuacj´ rozmaitych grup wykluczonych – osób star-
szych i samotnych, niepe∏nosprawnych, dzieci i m∏odzie˝y, 
rodzin o trudnej sytuacji materialnej. Do programu za-
kwalifikowano 500 na 2,5 tys. polskich gmin. Wybrano te
gminy wiejskie i miejsko-wiejskie, które sà w najgorszej 
sytuacji z uwagi na mnogoÊç problemów spo∏ecznych – 
bied´, peryferyjne po∏o˝enie, du˝à liczb´ klientów pomo-
cy spo∏ecznej, starzejàce si´ spo∏eczeƒstwo, niekorzystnà 
struktur´ gospodarczà i ma∏à aktywnoÊç spo∏ecznà.

42 Êwi´tokrzyskie gminy 
 Region Êwi´tokrzyski znalaz∏ si´ na czwartym miejscu 
pod wzgl´dem liczby gmin zakwalifikowanych do udzia∏u
w projekcie. W Programie Integracji Spo∏ecznej biorà udzia∏ 
42 gminy z terenu województwa Êwi´tokrzyskiego, któ-
re na dzia∏ania w ramach Programu Integracji Spo∏ecznej 
otrzymajà na dwa lata (2008 – 2009) od ok. 133 tys. z∏  
gmina Radków w powiecie w∏oszczowskim do 710 tys. 
z∏otych, które trafi∏y do gminy Paw∏ów w powiecie stara-
chowickim. W sumie w ciàgu tych dwóch lat województwa 
Êwi´tokrzyskiego na ró˝ne dzia∏ania zwiàzane z integracjà 
spo∏ecznà trafi w sumie prawie 13, 5 miliona z∏otych!
 Pieniàdze te sà przeznaczone na sfinansowaneprojektów
skierowane do trzech grup odbiorców – sà nimi osoby star-
sze, cz´sto samotne lub niedo∏´˝ne, wymagajàce ró˝nego 
typu dzia∏aƒ opiekuƒczych (od pomocy sàsiedzkiej, po 
us∏ugi profesjonalnie przygotowanych opiekunek czy lo-
kalnych  instytucjonalnych form opieki), dzieci i m∏odzie˝, 
dla których mo˝na tworzyç m.in. kluby m∏odzie˝owe czy 
Êwietlice Êrodowiskowe oraz ca∏e rodziny, którym oferowa-
ne jest np. doradztwo prawne, opieka dla dzieci w postaci 
mini- przedszkoli i ˝∏obków czy np. rozwiàzywanie pro-
blemów rodzinnych oraz zwiàzanych z nadu˝ywaniem 
alkoholu i uzale˝nieniem od narkotyków.
 Tak naprawd´ wszystko zale˝a∏o od inwencji osób, 
które w gminach zaj´∏y si´ realizacjà programu. A efek-
ty dzia∏aƒ ju˝ po roku funkcjonowania programu sà 
naprawd´ wspania∏e!

Babie lato w Skalbmierzu
 Miejsko-Gminny OÊrodek Kultury w Skalbmierzu 
w sierpniu ubieg∏ego roku zorganizowa∏ imprez´ „Babie 
lato - IV Przeglàd dorobku kultury wsi polskiej”. Spotka-
nie zosta∏o w cz´Êci sfinansowane ze Êrodków Programu
Integracji Spo∏ecznej, w cz´Êci przez sponsorów. Pod-
czas imprezy, na której licznie bawili si´ mieszkaƒ gminy 

Gmina Bieliny otwiera mieszkaƒcom okno na Êwiat 
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mo˝na by∏o skosztowaç specja∏ów przygotowanych przez 
panie z szeÊciu Kó∏ Gospodyƒ Wiejskich, by∏o te˝ ogni-
sko po∏àczone z pieczeniem ziemniaków, a na estradzie 
- wyst´py zespo∏ów Êpiewaczych i kapel ludowych. Jak na 
tego typu imprezach by∏y te˝ stoiska rzemios∏a artystycz-
nego: koronkarstwa, rzeêby, malarstwa, garncarstwa, ko-
walstwa oraz pokazy lepienia garnków i przygotowywa-
nie wyrobów z wikliny. 
 Z kolei Towarzystwo Wspierania Rozwoju Gminy Rado-
szyce, Gminny Klub Sportowy „Partyzant” Radoszyce oraz 
miejscowy samorzàd uruchomili zaj´cia sportowe w ra-
mach zapobiegania patologiom wÊród dzieci i m∏odzie˝y. 
Choç w zaj´ciach sportowych uczestniczy oko∏o 150 dzieci 
z terenu gminy, spotkania te sta∏y si´ dla blisko 10 tysi´cy 
mieszkaƒców gminy Radoszyce czynnikiem integrujàcym 
zarówno uczestników (dzieci i m∏odzie˝), jak i ich rodzi-
ców oraz wszystkich kibiców licznie przychodzàcych na 
zaj´cia, mecze oraz zawody sportowe. 
 Jeszcze inny pomys∏ mia∏a gmina Bli˝yn, organizujàc 
wolny czas seniorom w ramach Klubu Seniora „Emeryt”. 
I choç planowano zaj´cia dla 30 starszych osób, na spo-
tkania seniorów w klubie zg∏osi∏o si´ dwukrotnie wi´cej 
mieszkaƒców Bli˝yna i innych miejscowoÊci z terenu gmi-
ny. Nikt nie ma wàtpliwoÊci, ˝e g∏ówny cel projektu - ak-
tywne sp´dzanie wolnego czasu, ograniczenie poczucia 
samotnoÊci i wewn´trznej pustki wÊród ludzi starszych 
- zosta∏ osiàgni´ty.

„Dobre praktyki” w WDK
 Przyk∏ady takich „dobrych praktyk” mo˝na mno˝yç. 
I mo˝na by∏o  o nich pos∏uchaç podczas konferencji w Wo-
jewódzkim Domu Kultury, podsumowujàcej pierwszy rok 
wdra˝ania Programu Integracji Spo∏ecznej w wojewódz-
twie Êwi´tokrzyskim. Wszystko zacz´∏o si´ od g∏oÊnej pre-
zentacji orkiestry d´tej z ¸opuszna. I nie by∏ to przypadek 
– orkiestra i towarzyszàcy jej zespó∏ ma˝oretek powsta∏ 
w∏aÊnie w ramach programu Integracji Spo∏ecznej. 
 - Mo˝emy tu dzisiaj obejrzeç prezentacje tego dobrego, 
co w ramach programu w ciàgu pierwszego roku uda∏o si´ 
zrobiç. Chcemy podzieliç si´ efektami, ale te˝ powiedzieç 
o tym, co trzeba poprawiç, ˝eby radziç sobie jeszcze le-
piej – mówi∏ Marek Gos, cz∏onek Zarzàdu Województwa 
otwierajàc konferencj´. – Z przyznanych naszym gminom 
13,5 miliona z∏otych, ponad trzy ju˝ zosta∏o wykorzystane. 
Ten program ma swoich liderów, chc´ podzi´kowaç gmi-
nie Bieliny. Tempo ich dzia∏aƒ jest zaskakujàce, sà dobrym 
przyk∏adem dla innych - podkreÊla∏ Marek Gos.

 Magdalena Kowalczyk z Gminnego Centrum Kul-
tury i Sportu w Bielinach chwil´ zastanawia si´, zanim 
zaczyna wyliczaç: - By∏y warsztaty aktorskie dla dzie-
ci i m∏odzie˝y,  by∏ wyjazd dla nauczycieli do Lublina, 
gdzie dzia∏a Stowarzyszenie Pedagogów i Animatorów 
Klanza, podpatrywaliÊmy tam, jak mo˝na edukowaç 
przez zabaw´, kupiliÊmy stroje dla dzia∏ajàcych na 
terenie gminy zespo∏ów, by∏y warsztaty haftu, kur-
sy taƒca i Êpiewu, by∏ bal z atrakcjami dla dzieci 
niepe∏nosprawnych, by∏ te˝ realizowany projekt „Kino 
z pasjà” – wylicza jednym tchem. 
 Nie ma w gminie kina?  Przyk∏ad Bielin pokazuje, 
˝e to ˝aden problem – jeÊli si´ chce, sal´ kinowà mo˝na 
zorganizowaç w szkolnej sto∏ówce. Mo˝na wydrukowaç 

O Programie
 Program Integracji Spo∏ecznej jest realizowa-
ny z po˝yczki Banku Âwiatowego (ok. 40 mln euro), 
a wdra˝any przez Ministerstwo Pracy i Polityki 
Spo∏ecznej we wspó∏pracy z Regionalnymi OÊrodkami 
Polityki Spo∏ecznej. Realizowany jest od czerwca 2007 
roku do koƒca roku 2009. Zanim jednak gmina otrzy-
ma ca∏oÊç Êrodków z Programu, musi opracowaç lub 
zaktualizowaç w∏asnà Strategi´ Rozwiàzywania Pro-
blemów Spo∏ecznych i na jej podstawie zaplanowaç 
konkretny projekt us∏ug spo∏ecznych, na który otrzy-
ma dofinansowanie.

plakaty i zach´ciç ludzi do odwiedzenia tego „objazdo-
wego kina”. Przyjdà? – Do nasz przyszli. Sala by∏a pe∏na 
– mówi Magda Kowalczyk. 
 Ale to nie wszystko. Bieliny stara∏y si´ podejÊç do spra-
wy kompleksowo. By∏y oferty dla dzieci i m∏odzie˝y, by∏y 
i dla seniorów. Wigilia dla osób samotnych, „taxi dla se-
niora” (Gminny OÊrodek Pomocy Spo∏ecznej daje samo-
chód i kierowc´, który dowozi osoby starsze do lekarza 
czy urz´du), us∏ugi opiekuƒcze w domach – to tylko nie-
które z tych dzia∏aƒ. – Dajemy coÊ od siebie, ale te˝ ocze-
kujemy, ˝e w konsekwencji ludzie zmienià coÊ w swoim 
Êrodowisku – podkreÊla Magdalena Kowalczyk. - Chce-
my pobudziç mieszkaƒców naszej gminy do aktywnoÊci, 
nie tylko spo∏ecznej czy kulturalnej, ale te˝ liczymy na 
zmian´ ÊwiadomoÊci – na myÊlenie w kategoriach „jak 
naucz´ si´ haftu, to mo˝e, gdy powstanie w gminie wio-
ska s∏owiaƒska, b´dà mog∏a te swoje hafty sprzedawaç”.
 Agnieszka Popczyk – Borowiecka, kierowniczka 
Gminnego OÊrodka Kultury w Nowej S∏upi z siedzibà 
w Rudach wie jedno  -  program nie mo˝e skoƒczyç si´ po 
dwóch latach. – Nasi mieszkaƒcy chcà, ˝eby rozpocz´te 
zaj´cia by∏y nadal prowadzone. Bo zawsze by∏a tylko 
mowa o wodociàgach, kanalizacji, budowie dróg, a tu na-
gle pojawi∏o si´ coÊ, co w ca∏oÊci idzie bezpoÊrednio do 
ludzi – mogà rozwijaç swoje zainteresowania, mogà si´ 
spotykaç, mogà wspólne realizowaç marzenia. I to jest in-
tegracja.

Iwona Sinkiewicz

- Wasze działania sà dobrym przykładem dla innych - 
mówił Marek Gos, członek Zarzàdu Województwa
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 Rodzinne spotkania przy niedzielnych obiadach, wie-
czorki taneczne, a tak˝e uliczne plotki gospodyƒ domo-
wych zdominowa∏ w ostatnich tygodniach jeden tylko 
temat: wyniszczajàca moralnie, podejrzana ideologicznie 
oraz rujnujàca rodzimà tradycj´ – wszechogarniajàca wen-
tyzacja. O ile gospodynie domowe sà zgodne, ze kult pi∏ki 
r´cznej mo˝e nieÊç zagro˝enie podstawowym  komór-
kom spo∏ecznym, o tyle socjologowie (a w szczególnoÊci 
mi∏oÊnicy pi∏ki kopanej) idà dalej. Bijà w dzwon na trwog´ 
twierdzàc, ˝e postaç Bogdana W. i pi∏ki r´cznej jako takiej 
mogà staç si´ przyczynà upadku moralnoÊci, przewrotu 
politycznego, a nawet – rewolucji.

 Mimo pogardy dla ró˝nej maÊci czcicieli kultu Kasan-
dry i politowania godnych, przepowiadajàcych rych∏y 
koniec cywilizacji, histeryków, jedno musimy przyznaç: 
wentyzacja rodzimej rzeczywistoÊci sta∏a si´ faktem. 
Postaç trenera Bogdana Wenty i cne, a dla naszego na-
rodu szcz´Êliwe Mistrzostwa Âwiata w Pi∏ce R´cznej nie 
wywo∏a∏y mo˝e w kraju nad Wis∏à rewolucji w sensie 
Êcis∏ym, ale ponad wszelkà wàtpliwoÊç kraj ten gruntow-
nie przeformowa∏y. Chorwacka epopeja, a ju˝ na pew-
no mecz z Norwegami, po którym wiele prywatnych 
gabinetów kardiologicznych pocz´∏o drwiç z kryzysu 
Êwiatowego, przynios∏a spektakularne roszady nie tylko 
w pierwszej dziesiàtce najwa˝niejszych zainteresowaƒ 
Polaków, ale te˝ odmienia∏a j´zyk ojczysty. Powsta∏a tako˝ 
nowa, pi´tnastosekundowa jednostka czasowa, mianowi-
cie – „1wenta”. (T∏umaczenie genezy utworzenia owej jed-
nostki osobom, które oglàda∏y wspomniany mecz mog∏oby 
zostaç odczytane jako grubiaƒstwo, poprzestaƒmy wi´c 
jedynie na odnotowaniu tego faktu). 

 - Drogi m´˝u, wychodz´ do fryzjera. Wróc´ czterdzieÊci 
went po szesnastej.
 - Zostaw t´ idiotycznà pi∏k´ i weê si´ za odrabianie lekcji! 
JeÊli nie zrobisz tego w ciàgu czterech went, spior´ ci d…!
 - Niez∏a fura! Do setki rozp´dza si´ w pó∏ wenty.

 Takie oto frazy dominujà w wielu polskich domach od 
pami´tnego meczu pami´tnych Mistrzostw.  Handball 
sterroryzowa∏a zarówno wielkie miasta jak i ciche sio∏a 
naszego kraju, a wentyzacja ogarn´∏a wszystkie sfery 
spo∏eczne.

 Kibice proponujà, by bramkarz reprezentacji, Szmal, 
zosta∏ Ministrem Finansów, nazwiskiem Artura Siód-
miaka chcà uhonorowaç mark´ jednego z miodów pit-
nych, a has∏o „Wenta na prezydenta” sta∏o si´ ju˝ tak po-
wszechne jak waƒkowiczowskie  „cukier krzepi”… Co 
wi´cej, latoroÊl szkolna i przedszkolna zamiast zgodnie 
z wieloletnià, ogólnoÊwiatowà tradycjà sp´dzaç czas na 
po˝ytecznych grach komputerowych lub niosàcych uko-
jenie koncertach rockowych – pocz´∏a niepokojàco licznie 
zape∏niaç sale gimnastyczne. Miast spo˝ywaç wyszukane 
trunki, pocz´∏a spo˝ywaç napoje izotoniczne i czekolad´. 
Miast wystawaç na klatkach schodowych, biega. Miast 
uprawiaç clubbing, zacz´∏a uprawiaç handball. 

 Prasa donosi, ˝e 
w   wielu udowodnio-
nych przypadkach za-
chowanie m∏odych ludzi ociera si´ o skandal i anarchi´, co 
z kolei nierzadko staje si´ przyczynà rozstrojenia nerwo-
wego ich rodziców… I - jak powiada∏ Ulryk von Jungin-
gen obserwujàc pod Grunwaldem rozgniewane twarze 
rycerzy polskich – trudno im si´ (tzn. rodzicom) dziwiç.  

 - Mo˝e wybra∏byÊ si´, kochany syneczku, z kolegami do 
dyskoteki, albo do baru? Rozerwij si´ troch´, u˝yj ˝ycia… 
– perswadujà ∏agodnie matki.
 - Co tam dyskoteka! DziÊ b´dziemy trenowaç rzuty ze 
skrzyd∏a! – odpowiadajà krnàbrni synowie – Pi∏ka r´czna! 
Sport to jest, mamusiu kochana, ˝ycie! 

 - To mo˝e posiedê w domu, obejrzyj coÊ na dvd... 
W∏aÊnie po˝yczy∏am dla ciebie od kole˝anki wspania∏y 
koncert death metalowy! Kupi∏am ci te˝, syneczku, cztery 
paczki chipsów i zgrzewk´ piwa...
 - Chipsy? Piwo? Mamusia chyba nie wie, ˝e chipsy sà 
niezdrowe, a od piwa brzuch roÊnie – odpowiadajà bez-
czelnie.

 Zaprawd´ trudno si´ dziwiç irytacji socjologów, jesz-
cze trudniej irytacji sko∏owanych matek i ojców. Nale˝y 
jednak uspokoiç rozpalone umys∏y. Powiedzmy uczciwie: 
lepsze to co nastàpi∏o, od tego co nastàpiç mog∏o. Lepsze 
to, ni˝ – za przeproszeniem – tamto.

 Bo gdyby zamiast wentyzacji i kultu pi∏ki r´cznej Polsk´ 
ogarn´∏aby np. go∏otyzacja i kult boksu zawodowego? Co 
by si´ sta∏o, gdyby nasz kraj nie zape∏ni∏ si´ mi∏oÊnikami 
Bieleckiego, Siódmiaka, Lijewskiego i braci Jureckich, 
a sta∏ si´ wyl´garnià fanów np. Andrzeja Go∏oty? ¸atwo 
to sobie wyobraziç.

 Zamiast sposobiç si´ do pozycji ko∏owych m∏odzie˝ 
sposobi∏aby si´ do ekspresowego rozrostu bicepsów 
i tricepsów. Zamiast trenowaç koz∏owanie pi∏ki i rzuty 
z dziewi´ciu metrów, swój czas poÊwi´ca∏aby subtelnej 
sztuce pozbawiania biênich przytomnoÊci. Zmasakrowa-
ne szcz´ki i ∏uki brwiowe sta∏yby si´ widokiem powszech-
nym w szko∏ach, a rodzinne waÊnie nie ogranicza∏yby si´ 
jedynie do sporów o chipsy. Monologi typu „przepraszam, 
˝e z∏ama∏em tatusiowi nos, ale w∏aÊnie jestem na etapie 
nauki lewego prostego” lub „niech mamusia nie chowa si´ 
za wersalkà! i tak jà widz´! dziÊ, mamusiu,  poçwiczmy 
prawy sierp...” - sta∏yby si´ monologami dominujàcymi.

 Na razie takich zagro˝eƒ nie ma. Wentyzacja zbiera 
swoje ∏agodne ˝niwo i nic nie wskazuje, by mia∏o si´ to 
zmieniç. Na razie...

 DziÊ w nocy (pisz´ te s∏owa 27 miesiàca lutego) w Pru-
dential Center walka Tomasza Adamka z Johnathonem 
Banksem.

So∏tys Julian

Przychodzi radny do radnego, czyli…

„Wenta na prezydenta!”



23TRADYCJA

 W naszym kàciku kulinarnym prezentujemy kolejny 
Êwi´tokrzyski  przysmak – tym razem owoc - który nie 
zosta∏ jeszcze wpisany na List´ Produktów Tradycyjnych, 
ale wszystko wskazuje na to, ˝e to niebawem nastàpi. 
Truskawka Bieliƒska zosta∏a ju˝ pozytywnie zaopinio-
wana przez Polskà Izb´ Produktu Regionalnego i Lokal-
nego i Rad´ ds. Produktu Tradycyjnego i Regionalnego 
Województwa Âwi´tokrzyskiego. 

 Uprawiana na po∏udniowych stokach pasma ¸ysogór 
„Truskawka Bieliƒska” na zewnàtrz jak i w przekroju 
charakteryzuje si´ niepowtarzalnym krwisto - czerwo-
nym wybarwieniem i regularnym kszta∏tem. Mià˝sz jest 
intensywnie czerwony, doÊç równomiernie wybarwiony, 
bardzo aromatyczny i smaczny z dajàcà si´ wyczuç lekka 
nutkà kwasowoÊci.
 Specyficzny mikroklimat, po∏o˝enie geograficzne oraz
tradycyjna technologia uprawy ma wyraêny wp∏yw na 
smak „Truskawki Bieliƒskiej”
 „Truskawka Bieliƒska” dotar∏a na teren gminy Bieliny ju˝ 
w latach 50-tych XX wieku. Na ma∏ych poletkach kilku rol-
ników uprawia∏o „kartoflank´”, która jednak nie cieszy∏a si´
popytem. Na poczàtku lat 60-tych, kiedy wzros∏o zapotrze-
bowanie na owoce mi´kkie zainteresowano si´ gminà Bie-
liny jako miejscem uprawy niemieckiej odmiany truskawki 
„Sengi-Sengany”. Szybko okaza∏o si´, ˝e jest to odmiana, 
której wyjàtkowo sprzyja lokalny, bieliƒski mikroklimat. 
W 1960 roku Ch∏odnia Kielce przystàpi∏a do organizowania 
w∏asnej bazy surowcowej na terenie gminy Bieliny. Pierw-
szym krokiem by∏o za∏o˝enie 10-ciu próbnych plantacji tru-
skawek po 5 arów. W miar´ up∏ywu czasu uprawa truskawki 
nabiera∏a coraz wi´kszego znaczenia i w krótkim czasie sta∏a 
si´ motorem rozwoju ekonomicznego gminy. Stopniowo 
zwi´ksza∏a si´ wielkoÊç produkcji i powierzchnia plantacji. 
Szybko okrzykni´to gmin´ Bieliny „zag∏´biem truskaw-
kowym”. Uprawa truskawki tak silnie wp∏yn´∏a na ˝ycie 
mieszkaƒców gminy Bieliny, ˝e trudno wyobraziç sobie 
wspó∏czesny krajobraz naszej ma∏ej ojczyzny bez uroczych 
poletek z równymi rz´dami truskawek, które cieszà oko, 
a gdy dojrzejà w sprzyjajàcym mikroklimacie gminy Bieliny 
sprawiajà tak˝e niewyobra˝alne wra˝enia innym zmys∏om. 

Regionalne specjały (20):
„Truskawka Bielińska”

 Powoli „Truskawka Bieliƒska” zacz´∏a wkraczaç na ob-
szar, który jej nie dotyczy, a mianowicie stawa∏a si´ ele-
mentem ˝ycia kulturalnego mieszkaƒców gminy. Ludowi 
poeci opiewali jà w wierszach, zespo∏y ludowe tworzy∏y 
o niej piosenki, a w∏adze gminy wykorzysta∏y popularnoÊç 
truskawki i zorganizowa∏y imprez´ „Dni Âwi´tokrzyskiej 
Truskawki”, która od jedenastu lat wpisuje si´ w kalen-
darz imprez gminnych i przyciàga coraz wi´kszà rzesz´ 
amatorów lokalnego specja∏u. „Truskawka Bieliƒska” 
wcià˝ cieszy si´ popularnoÊcià wÊród smakoszy tego owo-
cu, przetwórcy nadal o nià zabiegajà, wi´c poletka obsa-
dzone rzàdkami jeszcze d∏ugo b´dà urozmaicaç krajobraz 
z gminy a dojrzewajàce owoce cieszyç oko i rozpieszczaç 
inne zmys∏y.

R.S.

Konkurs
 Dzi´kujemy Paƒstwu za udzia∏ w naszym konkursie.  
WÊród poprawnych odpowiedzi wylosowaliÊmy trójk´ 
zwyci´zców. Oto oni: Tomasz Wydra z Kielc, Kazimierz 
Kolasiƒski z Kielc i Stanis∏aw Tyburczy z Tumlina.
 Serdecznie gratulujemy doskona∏ej znajomoÊci woje-
wództwa  Êwi´tokrzyskiego! Nagrody wyÊlemy Paƒstwu 
pocztà. 
 A oto poprawna odpowiedê: zdj´cie zamieszczo-
ne w numerze 24 „Naszego Regionu” przedstawia∏o 
oczywiÊcie kapitularz zespo∏u klasztornego oo. Cyster-
sów w Wàchocku.
 Zapraszamy do udzia∏u w kolejnej edycji konkursu. 
Oto pytanie: wn´trze jakiego obiektu w naszym regionie 
przedstawia zamieszczona poni˝ej fotografia?
 Odpowiedzi nale˝y nadsy∏aç do 24 marca 2009 r. na ad-
res poczty elektronicznej: nasz.region@sejmik.kielce.pl 
lub listownie: Biuro Komunikacji Spo∏ecznej, Urzàd 
Marsza∏kowski Województwa Âwi´tokrzyskiego, Al. IX 
Wieków Kielc 3, 25-516 Kielce.
 SpoÊród poprawnych odpowiedzi rozlosujemy nagrody!
 ˚yczymy powodzenia!

R.S.



Świętokrzyski 
Alfabetyczny 
Przegląd 
Heraldyczny
„O” c.d.

Osiek: tysiàcletni gród
 Herb Osieka ma form´ tarczy 
w otoczce, podzielonej na po∏ow´. 
W cz´Êci lewej na tle czerwonym 
znajduje si´ po∏owa or∏a stylizowane-
go na or∏a z God∏a Polskiego w kolo-
rze bia∏ym. W cz´Êci prawej widzimy 
na bia∏ym tle czerwony krzy˝ dwu-
ramienny w czarnej otoczce trzyma-
ny przez d∏oƒ w kolorze bràzowym.
 Najstarsze wzmianki o Osieku pochodzà z roku 1020, 
kiedy to król Boles∏aw Chrobry przyzna∏ t´ osad´ Be-
nedyktynom ze Âw. Krzy˝a oraz okreÊli∏ w dokumencie 
fundacyjnym po raz pierwszy nazw´ miejscowoÊci jako 
Osiek. Przez Osiek wiód∏ trakt handlowy ze Âlàska i Kra-
kowa poprzez Sandomierz na RuÊ i Litw´. Sprzyja∏o to 
rozwojowi osady. Powsta∏ wówczas gród ksià˝´cy i osada 
targowa. W tym okresie postawiony zosta∏ zamek obron-
ny. W roku 1263  goÊci∏ na zamku ksià˝´ Leszek Czarny. 
W roku 1270 r. król Boles∏aw Wstydliwy wykupi∏ Osiek od 
zakonników. Cz´stym goÊciem w Osieku bywa∏ król Kazi-
mierz Wielki.
 Przywilej lokacyjny (prawa miejskie) nada∏ Osiekowi 
w roku 1430 król W∏adys∏aw Jagie∏∏o, wiàza∏o si´ to z licz-
nymi przywilejami, takimi jak: prawo do cotygodniowych 
targów (w Êrody), prawo na odbywanie dwóch jarmarków 
trzydniowych w roku, handlu solà, a tak˝e zwolnienie 
od tzw. mostowego w Po∏aƒcu i targowego w Opatowie. 
W roku 1518 król Zygmunt I Stary potwierdzi∏ przywileje, 
a nawet z powodu po˝aru, który dotknà∏ miasto zwolni∏ 
je od Êwiadczeƒ na rzecz paƒstwa na okres 8 lat.
 NajpomyÊlniejszym okresem dla rozwoju miasta by∏ 
prze∏om wieku XVI i XVII. Rozwija∏ si´ pomyÊlnie handel 
i rzemios∏o, szczególnie garncarstwo i szewstwo. W XVI 
wieku powsta∏y cechy szewców, krawców, tkaczy i garnca-
rzy. Miasto zamieszkiwa∏o wtedy oko∏o 1000 mieszkaƒców. 
Relikty owych cechów zachowa∏y si´ do dnia dzisiejszego, 
np.; poszczególne cechy urzàdzajà o∏tarze na uroczystoÊç 
Bo˝ego Cia∏a.
 Poczàwszy od wieku XVII rozpoczà∏ si´ powolny 
upadek znaczenia miasta. Proces ten pog∏´bia∏ si´ stop-
niowo po I rozbiorze Polski, kiedy to Osiek sta∏ si´ mia-
stem przygranicznym. W roku 1869 Osiek straci∏ prawa 
miejskie. Obydwie wojny Êwiatowe spowodowa∏y du˝e 
zniszczenia. W czasie kampanii wrzeÊniowej w 1939 roku 
wycofujàce si´ oddzia∏y Armii “Kraków” i Armii „Âlàsk” 
stoczy∏y w Osieku zaci´tà walk´ z jednostkami wojsk nie-
mieckich. Gmina Osiek obejmuje obecnie powierzchni´ 

12933 ha i liczy 8128 mieszkaƒców. Natomiast miasto 
Osiek zamieszkuje 2021 mieszkaƒców. W sk∏ad Gminy 
Osiek wchodzi 18 so∏ectw (stan na 31 grudnia 2005 r.).
 1 lipca 1994 roku efektem staraƒ samorzàdu i lokalnej 
spo∏ecznoÊci Osiek po 125 latach odzyska∏ prawa miejskie. 
(opr. na podst. informacji zawartych na stronie interneto-
wej  Urz´du Gminy Osiek)

Ostrowiec: kuênie i huty
 Poczàtki sta∏ego osadnictwa w re-
jonie Ostrowca si´gajà okresu neo-
litu. Pierwsze wzmianki historycz-
ne dotyczàce, wchodzàcych obecnie 
w sk∏ad miasta, wsi Ostrów i Cz´stocice 
pochodzà z 1369 i 1374 roku. WieÊ 
Ostrów le˝a∏a na prawym brzegu Ka-
miennej i nale˝a∏a do rodu Rawitów. U schy∏ku XVI wieku 
jej w∏aÊcicielem zosta∏ Jakub Gawroƒski herbu Rawa, któ-
ry zezwoli∏ na wymierzenie i wykarczowanie placów pod 
budow´ domostw na terenie puszczy na lewym brzegu 
rzeki Kamiennej obok starej kapliczki. Wyznaczy∏ Rynek 
i tak zacz´∏o istnieç miasto. Za dat´ powstania miasta przyj-
muje si´ 1597 rok. Na prze∏omie XVI i XVII wieku po∏o˝one 
tu dobra wykupi∏ Janusz Ostrogski. Wybudowa∏ na miej-
scu kapliczki koÊció∏ parafialny, podzieli∏ swe çmielowsko-
-opatowskie posiad∏oÊci na mniejsze klucze. W ten spo-
sób wyodr´bniony zosta∏ klucz dóbr ostrowieckich, który 
przetrwa∏ w nienaruszonym stanie do po∏owy XIX wieku.
 W wieku XVII dobra ostrowieckie przechodzi∏y w r´ce 
ró˝nych rodów. Po roku 1808 naby∏ je Jerzy Dobrzaƒski. 
By∏ on prawdopodobnie za∏o˝ycielem pierwszej kuênicy 
we wsi Kuênia (dziÊ w obr´bie miasta), gdzie w 1813 roku 
za∏o˝y∏ równie˝ hut´, a ponadto by∏ poszukiwaczem z∏ó˝ 
w´gla w okolicach Ostrowca. W latach 1837-39 po drugiej 
stronie Kamiennej powsta∏a sfinansowana przez hr. Henry-
ka ¸ubieƒskiego, kolejnego w∏aÊciciela miasta, huta zwana 
Klimkiewiczów (budowniczy Antoni Klimkiewicz). W XIX 
wieku posiad∏oÊci nad Kamiennà mia∏y du˝à wartoÊç, która 
wynika∏a z szeroko zakrojonego programu industrializacji 
górnego dorzecza Kamiennej, zainicjowanego przez Bank 
Polski. Tworzy∏o si´ Zag∏´bie Staropolskie.
 Czas mi´dzy wojnami up∏ynà∏ w atmosferze 
porzàdkowania i rozwoju miasta. W drugiej po∏owie lat 
trzydziestych, gdy w skali paƒstwa przystàpiono do bu-
dowy „trójkàta bezpieczeƒstwa” zwanego Centralnym 
Okr´giem Przemys∏owym, Ostrowiec, a w nim przede 
wszystkim huta, zyska∏ szans´ gwa∏townego przyspiesze-
nia gospodarczego. W 1924 roku mia∏o miejsce poszerze-
nie granic miasta i wydzielenie z powiatu opatowskiego.
 W okresie mi´dzywojennym rozpocz´to budow´ sze-
regu obiektów u˝ytecznoÊci publicznej, nastàpi∏a rozbu-
dowa i rozwój Zak∏adów Ostrowieckich (m.in. produkcja 
wagonów kolejowych, rur lanych oÊrodkowo, konstruk-
cji stalowych), zapoczàtkowano budow´ wodociàgów 
(1939 rok). W 1939 roku Ostrowiec liczy∏ oko∏o 30 tys. 
mieszkaƒców.
 Wybuch II wojny i rzàdy hitlerowskich okupantów 
doprowadzi∏y do katastrofalnego wyniszczenia potencja∏u 
ludzkiego (ok. 11 tys. ̊ ydów ostrowieckich zosta∏o zamor-
dowanych przez faszystów). Ostrowiec zosta∏ wyzwolo-
ny przez Armi´ Czerwonà w dniu 16 styczniu 1945 roku. 
(êród∏o: www.um.ostrowiec.pl)

oprac. R.S.


